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Ministr Petr Bendl se u kulatého sto-
lu sešel s členy Svazu obchodu a ces-
tovního ruchu ČR (SOCR ČR). Hlavní-
mi tématy jednání byla kvalita a bez-
pečnost potravin, kontroly prodejen 
a provozoven, polské potraviny, meta-
nolová kauza, připravovaná novela zá-
kona o potravinách a činnost pracov-
ních skupin věnovaná dozoru nad trhem 
s potravinami a podpoře českých po-
travin. 

Podpora kvalitních a bezpečných domá-
cích potravin je cílem Ministerstva země-
dělství i dvou loni vytvořených pracovních 
skupin složených ze zástupců Ministerstva 
a obchodních řetězců. Práce těchto skupin 
a jejich výsledky byly předmětem jednání mi-
nistra Petra Bendla s obchodníky. 

„Obchodníci dali ve svých prodejnách větší 
prostor domácím potravinám. Vyšli tak vstříc 
vzrůstajícímu zájmu zákazníků po kvalitním 
zboží a zároveň podpořili místní zemědělce 
a výrobce potravin,“ řekl Petr Bendl. 

Obchodníci uvedli, že například 80 % zbo-
ží nabízeného Kauflandem pochází z ČR, 
v Tescu je to 81 %. Ahold se zase zaměřil 
na regionální, zejména pekárenskou, výrobu. 
Dnešní schůzka navázala na předešlá 

jednání. Ministr Bendl považuje pravidelná 
setkávání se zástupci obchodních řetězců 
za důležitá, protože pomáhají kultivovat 
dodavatelsko-odběratelské vztahy a kulturu 
prodeje v tuzemském maloobchodu. Podle 
ministra je komunikace s obchodními řetězci 
dobře nastavená a už přinesla konkrétní 
výsledky. 

„Důležitá je výměna informací, zkušeností 
a zpráv o aktuálních problémech mezi úřady 
a obchodníky, což se nám i díky pracovním 
skupinám daří. Konkrétním příkladem obou-
stranně prospěšné spolupráce je chystaná nove-
la o potravinách, ke které zástupci obchodních 
řetězců připojili své připomínky a Ministerstvo 
je do připravované normy zapracovalo,“ uvedl 
Petr Bendl. 

Ministr zemědělství informoval členy 
SOCR ČR o tom, jak přípravy novely záko-
na o potravinách pokračují. Norma, která 
by měla začít platit od příštího roku, reaguje 

na nové evropské předpisy, ale i na situaci 
na českém trhu. Ministr Bendl projednával 
s členy SOCR ČR také kvalitu nabízených 
potravin. 

„Všichni chceme kvalitní a zároveň bezpeč-
né potraviny, což je hlavním úkolem našich 
dozorových orgánů. Frekvence kontrol byla 
loni vysoká, a navíc se nám podařilo zlepšit 
komunikaci s obchodníky i v této oblasti,“ řekl 
ministr zemědělství. 

Vloni provedli inspektoři Státní veterinár-
ní správy (SVS) a Státní zemědělské a po-
travinářské inspekce (SZPI) 83 tisíc kontrol 
a dalších 35 tisíc kontrol, při kterých se za-
měřili na alkohol v souvislosti s metanolo-
vou aférou. Uložili pokuty v celkové výši při-
bližně 50 milionů korun. Veterinární správa 
nejčastěji zjistila prohřešky proti požadav-
kům na čištění a sanitaci, správnou výrobní 
praxi, údržbu provozu a označování potra-
vin. Pracovníci SZPI odhalili především ne-
dostatky v hygieně a kvalitě potravin. Čas-
to také objevili případy klamání zákazníka 
a falšování potravin. Poslední dobou se ale 
situace zlepšuje a prohřešků proti kvalitě po-
travin je méně. 

 Kateřina Böhmová,
ředitelka Odboru komunikace MZe

Již pošesté se Ministerstvo zemědělství účastnilo největší mezinárodní výstavy 
v oblasti biopotravin a bioproduktů BioFach 2013 v Norimberku. Pro návštěvníky byla
připravena společná expozice MZe a českých firem. Veletrh představuje také přírod-
ní kosmetiku, textilie, bytové doplňky, zemědělské potřeby a další produkty ekolo-
gického zemědělství.

Kvůli konině
se testuje na DNA

V polovině ledna, kdy několik supermarketů ve Velké Británii 
zjistilo, že prodávají hovězí maso s podílem koňského, se skandál 
s koninou začal rozrůstat, až v současné době nabral na obrovi-
tosti. Přitom každý víme, že nejde o nic jedovatého nebo zdraví 
škodlivého, je to „jen“ pusté klamání spotřebitele a vydělávání 
peněz naprosto nekalým způsobem. Jelikož problém nabral na 
obrátkách a skandál poskočil z Velké Británie do řady dalších ev-
ropských zemí, začal hon na podvodníky, kteří vydělávali na tom, 
že na etiketě lasagní prostě zatajili skutečnost. Namísto hovězího 
masa spotřebitel konzumoval koňské maso. Zákazníci prostě ne-
měli ani ponětí, že si kupují koňské místo hovězího. Přítomnost 
koňského masa se objevila v lasagních, které se prodávaly ve 
více evropských zemích, například ve Francii a Velké Británii. 

 Skandál se zaměňováním hovězího masa za koňské zasáhl 
zřejmě i Německo. Lasagne s nepřiznaným podílem koniny po-
dle všeho obdržel nejméně jeden obchodník ze západoněmecké 
spolkové země Severní Porýní-Vestfálsko, oznámilo ministerstvo 
zemědělství. Z pultů prodejen je stáhly i supermarkety v Irsku 
a Švédsku. Podle některých hlasů mohlo koňské maso pocházet 
z Polska nebo Rumunska. Obě země to ale zpochybnily. 

V Bruselu se k tomuto skandálu a jeho řešení dokonce konala 
schůzka odpovědných ministrů zemí Evropské unie, kteří chtějí 
kvůli podvrhům a záměnám jednoho druhu masa za jiné projed-
nat v této záležitosti další postup. Neformální setkání svolalo 
Irsko, které je nyní předsednickou zemí Evropské unie a kde 
bylo koňské maso nalezeno v mražených hovězích hamburge-
rech. Francouzský prezident François Hollande zaměňování ma-
sa označil za „vážnou záležitost“ a ocenil připravenost ministrů 
přistoupit k sankcím.

Evropská komise v reakci na skandál kolem koňského masa 
vyzvala vzápětí všechny členské země EU k intenzivnímu moni-
torování produktů z hovězího masa, včetně namátkových kontrol 
DNA. Po schůzce ministrů zemědělství to v Bruselu řekl evropský 
komisař pro zdraví Tonio Borg. 

 Podle „plánu intenzivního monitoringu“ bude každá členská 
země vyzvána k namátkovým kontrolám DNA u produktů z ho-
vězího masa, aby se zjistilo, zda neobsahují koninu. Borg také 
uvedl, že první série testů by se měla provádět během března 
a první výsledky by měly být zveřejněny v polovině dubna. „Je 
to celoevropský problém, který potřebuje celoevropské řešení,“ 
řekl irský ministr zemědělství Simony Coveney, jehož země nyní 
předsedá EU. „Jde o to, že někdo prodává koňské maso jako 
hovězí, a tak podvodně vydělává peníze,“ dodal. 

Stejně tak by se podle Borga měly provádět testy na přítom-
nost fenylbutazonu, léku proti zánětům, který se používá u koní. 
Lék se nesmí podávat zvířatům, jejichž maso je určeno k lidské 
spotřebě. Borg také vyzval EK k rychlejší přípravě plánu označo-
vání produktů z hovězího, které by uvádělo, odkud maso pochází. 

Nejvíce případů se zatím objevilo v Británii a Irsku, kde bylo 
koňské maso nalezeno v jídlech ve velkých supermarketech jako 
Tesco, Aldi a Iceland a v provozovnách řetězce Burger King. Vy-
šetřovatelé v Irsku, kde na koňské maso v mražených hovězích 
hamburgerech přišli, ukazují na Polsko jako na zemi, odkud prý 
základní suroviny s velkým podílem koniny pocházely. Polsko 
tato zjištění zpochybnilo. Na koninu vydávanou za hovězí nara-
zila v lasagních také švédská společnost Findus a její dodavatel 
naznačil, že koňské maso pocházelo z Rumunska. Rumunský 
premiér toto podezření odmítl. Přitom francouzské úřady uva-
lily sankce proti potravinářské společnosti Spanghero, která je 
obviňována z vědomého prodeje koňského masa vydávaného za 
hovězí. Podle úředníků Spanghero nakoupil od rumunského do-
davatele na 750 tun koniny, z níž se 550 tun dostalo prostřednic-
tvím zpracovatele potravin Comigel do 4,5 milionu hotových jídel 
prodaných 28 firmám z 13 evropských zemí. Konečné výsledky 
vyšetřování, při kterém už bylo zkontrolováno 80 procent sklado-
vaných zásob masa, mají být známy v těchto dnech. 

Německý diskontní řetězec Lidl oznámil, že ze svých prode-
jen ve Švédsku, Finsku a Dánsku stáhl hovězí produkty s ne-
přiznaným podílem koniny. Podobný krok Lidl učinil ve svých 
prodejnách v Rakousku, kde stáhl z oběhu produkt Tortelloni
prodávaný pod firemní značkou Combino jako výrobek s hovězím 
poté, co testy prokázaly podíl koňského masa. 

Společnost Nestlé stáhla z prodeje v Itálii a ve Španělsku dva 
těstovinové pokrmy s hovězím poté, co testy odhalily stopy nepři-
znaného koňského masa. S odvoláním na sdělení společnosti 
o tom na své internetové stránce informoval deník Financial 
Times (FT). Světová potravinářská jednička se tak zřejmě stala 
další velkou firmou zataženou do šířícího se skandálu s nede-
klarovanou koninou. Aféra zatím zasáhla nejméně 12 zemí. Jak 
už jsme ale v úvodu řekli, skandál nabral na obřích rozměrech 
a je dobře, že se těmto podvodům se záměnami potravin věnuje 
tak velká pozornost. Zatím nejde o ohrožení zdraví spotřebitelů.

Eugenie Línková

Ministerstvo zemědělství se účastnilo 
největší mezinárodní výstavy v oblasti 

biopotravin a bioproduktů BioFach 2013 

Ministr Bendl a obchodníci se shodují
na větší podpoře domácích potravin

„Pravidelná účast České republiky na této 
výstavě svědčí o zájmu českých zemědělců i zá-
kazníků o ekologické zemědělství a biovýrobky. 
V loňském roce u nás přibylo čtrnáct ekofarem 
a zhruba šest tisíc hektarů půdy v ekologickém 
režimu. A právě mezinárodní výstava je dobrou 
příležitostí předvést a pochlubit se výsledky 
kvalitní práce českých farmářů a potravinářů, 
kteří se tomuto odvětví věnují. Zároveň je 
vhodným místem pro setkávání, inspiraci 
a navázání obchodních kontaktů,“ říká 
ministr zemědělství Petr Bendl. 

Českou republiku v Norimberku repre-
zentovalo 19 firem, z toho 11 ve společné 
expozici zastřešené Ministerstvem země-
dělství. BioFach již není pouze největším 
světovým veletrhem bioproduktů, ale ta-
ké předním veletrhem biovín. Tradičně 
je na veletrhu udělována cena za nejlep-
ší biovíno a cena za nejlepší olivový bio-
olej. Premiéru měl letos v Norimberku 
japonský pavilon s biolahůdkami, popr-
vé se BioFachu účastnila Keňa s národ-
ní prezentací a poprvé byla vypsána cena 
za výzkum v biopotravinách. Partnerskou 
zemí pro letošní ročník veletrhu se stalo
Rumunsko.

Lidé se mohli na veletrhu seznámit se zají-
mavými inovacemi, zhlédnout speciální pře-
hlídky a navštívit gastronomické zóny. Měli 
možnost například ochutnat biopotraviny, 
opomenuty nebyly ani přírodní výrobky, ja-
ko jsou hračky, dárky z přírodních textilií či 
módní doplňky. Kromě hal s biopotravinami 
z celého světa mohli lidé navštívit i veletrh 
přírodní kosmetiky a wellness Vivaness. 

V roce 2012 se veletrhu BioFach zúčast-
nilo 2 420 vystavovatelů, z toho 70 % zahra-
ničních, a navštívilo jej 40 315 návštěvníků, 
43 % bylo ze zahraničí.

Příloha v 
tomto vydán

í
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Ovocné dřeně DIONE jsou:
¸ vyrobené pouze z ovoce

¸ bez přidaných barviv

¸ bez konzervantů a stabilizátorů

¸ oceněné značkou

¸ každý kelímek obsahuje lžičku

¸ vyrobeno v ČR

Český výrobce zmrazených potravin

NOVINKA!

NOVINKA!

Nové
zmrazené
dřeně

od 4. 3. 2013 do 2. 6. 2013.
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Problematice cukerných kvót byl 
věnován kulatý stůl na Minister-
stvu zemědělství. Mimořádné jed-
nání o klíčových otázkách toho-
to významného sektoru se zástupci 
nevládních organizací a Skupiny uži-
vatelů cukru ČR inicioval ministr ze-
mědělství Petr Bendl, protože disku-
si s nimi považuje za přínosnou pro 
další postup při projednávání v Ev-
ropské unii.

Výbor pro zemědělství a rozvoj 
venkova Evropského parlamentu pod-
pořil na svém lednovém zasedání pro-

dloužení cukerných kvót až do roku 
2019/2020. Staví se tak proti původ-
nímu návrhu Evropské komise (EK) 
z podzimu roku 2011, který uvažuje zru-
šit kvótový systém na cukr s účinností 
od roku 2015/2016.

„Předpokládané zrušení kvótového 
režimu a oddělené platby za cukr bu-
de zásadní změnou pro celý sektor. Je 
zapotřebí se dopředu zamyslet nad bu-
doucím vývojem. Jak podpoříme naše 
pěstitele a producenty, aby měli srovna-
telné podmínky jako jejich konkurenti 
v Unii i třetích zemích. A také, jak sou-
časně zajistíme možnost nákupu ceno-

vě přijatelného cukru pro jeho hlavní 
zpracovatele v Česku,“ řekl ministr Petr
Bendl.

Podle ministerstva je v zájmu ČR 
udržet si konkurenceschopnou výrobu 
cukru, a tím si i při uvolnění trhu zajis-
tit vliv na vývoj cen cukru v okolních 
zemích. „Není nutné se bát postupné 
liberalizace trhu s cukrem, ale je nutné 
se na ni připravit a využít historicky dob-
rých zkušeností českých pěstitelů a zpra-
covatelů cukrovky. Udržení dobré pozice 
na trhu by mělo pomoci i vhodné nasta-
vení podpor tak, jak bylo nedávno před-
staveno v dlouhodobé Strategii pro růst 

na období 2014 až 2020,“ uvedl ministr 
Bendl.

Od 60. let 20. století existuje v EU 
Společná organizace trhů (SOT), upra-
vující pěstování cukrové řepy a výrobu 
cukru. EK navrhla v podstatných čás-
tech s účinností od roku 2015/2016 
SOT zrušit. Současně by měla být zru-
šena i oddělená platba za cukr v souvis-
losti se změnou financování Společné 
zemědělské politiky. Kvóta cukru je 
vázána na cukr, tedy na konečný výro-
bek vznikající v cukrovaru, a proto se 
přiděluje cukrovaru jako výrobci cukru, 
nikoli pěstiteli řepy.

Dnešního kulatého stolu se spolu 
s ministrem Petrem Bendlem zúčast-
nili také náměstek ministra pro úsek 
zemědělských komodit, výzkumu 
a poradenství Jiří Mach, předseda Ze-
mědělského svazu ČR Martin Pýcha, 
zástupce Agrární komory ČR, Potravi-
nářské komory ČR, představitelé Sva-
zu pěstitelů cukrovky ČR, představitelé 
Českomoravského cukrovarnického 
spolku, zástupci  Skupiny uživatelů cuk-
ru (Kofoly ČeskoSlovensko, Coca-Coly 
ČR, společnosti Karlovarské minerální 
vody, zástupce Polabských mlékáren, 
zástupce Agrofertu) a další.

Obchodní výkonnost českého ze-
mědělství a potravinářství je dobrá. 
Podle statistických údajů klesl vlo-
ni schodek zemědělského zahranič-
ního obchodu přibližně o třetinu ve 
srovnání s rokem 2011.

Schodek zemědělského zahra-
ničního obchodu byl v loňském 
roce výrazně nižší než v několika 
posledních letech. Dosáhl necelých
25 miliard korun, což je v porovnání 
s rokem 2011 o třetinu méně. 

„V roce 2012 rostl agrární vývoz 
rychleji než dovoz. Tento trend jsme za-
znamenali už v předešlém roce. Český 
agrární obchod je tedy v dobré kondici,“ 
řekl ministr zemědělství Petr Bendl. 

Schodek agrárního obchodu je jen 
jednou z veličin, podle kterých se po-
suzuje výkonnost zemědělského vývo-
zu a dovozu. Dalším důležitým a po-
zitivním ukazatelem je skutečnost, že 

k razantnímu snížení záporného salda 
došlo v situaci, kdy se výrazně zvýšil 
celkový obrat agrárního zahraničního 
obchodu. V roce 2012 přesáhl obrat ze-
mědělského vývozu a dovozu poprvé 
300 miliard korun. 

„Čeští zemědělci a potravináři dosáhli 
historicky vysoké hodnoty ukazatele kry-
tí dovozu vývozem, který překročil 85 %.
Nechci výsledky jakkoliv přeceňovat, ale 
z dosavadních výsledků je jasné, že ob-
chodní výkonnost českého zemědělství 
a potravinářství je dobrá a vyvíjí se pozi-
tivně,“ uvedl ministr Bendl.

Česká republika patří k otevřeným 
ekonomikám a dlouhodobě vykazuje 
záporné saldo zahraničního zeměděl-
ského obchodu. Na schodku se ale 
významně podílí dovoz potravin, 
které se v českých podmínkách nedají 
pěstovat, jako je například tropické 
a subtropické ovoce nebo mořské
ryby.

Vláda schválila dočasné sníže-
ní limitu obilovin ve státních hmot-
ných rezervách, a to do 31. prosin-
ce 2013. Správa státních hmotných 
rezerv (SSHR) má ke zmírnění dis-
proporce na domácím trhu s obi-
lovinami uvolnit formou zápůjčky

maximálně 100 tisíc tun obilo-
vin.

Za poskytnutí zápůjčky je stanovena 
výše úroku 0,527 % za každý i započatý 
měsíc trvání zápůjčky. „Podařilo se tak 
vyjít vstříc zemědělcům a pomoci jim pře-
klenout výpadek krmných plodin z vlastní

produkce. Jde o podniky s živočišnou 
výrobou, které hospodaří na zemědělské 
půdě v oblastech postižených loni na jaře 
suchem. Zápůjčka je jedním z opatření, 
které v rámci balíčku pomoci zeměděl-
cům zasažených suchem připravilo Mi-
nisterstvo zemědělství,“ řekl ministr Petr 

Bendl. Do konce února 2014 má ministr 
zemědělství ve spolupráci s předsedou 
SSHR předložit vládě informaci o rea-
lizaci opatření.

Žadatelem o zápůjčku obilovin může 
být zemědělský podnikatel s živočišnou 
výrobou, z jehož obhospodařovaných 

pozemků se více než 30 % výměry 
nachází v suchem postižené oblasti. Ty 
byly zjištěny na základě monitoringu 
Ústředního pozemkového úřadu, který 
sledoval vývoj hydrometeorologické si-
tuace v jednotlivých částech ČR k 31. 5.
2012.

Vláda schválila návrh Minister-
stva zemědělství, podle kterého 
bude mít nárok na zvláštní podpo-
ru podle článku 68 více zeměděl-
ců. Nově totiž dotace budou moci 
čerpat i farmáři, kteří sami zpraco-
vávají svoji produkci na mléčné vý-
robky. 

Vládou schválený návrh Ministerstva 
zemědělství vychází z požadavků chova-
telů dojnic. Ti dosud nemohli využívat 
zvláštní dotace na mléko zpracované 
do vlastních mléčných výrobků. To se 
změní od 15. března letošního roku, kdy 
začne platit nové nařízení vlády. 

„Návrh Ministerstva zemědělství umož-

ní, aby dotační prostředky podle článku 
68 na podporu dojnic dostali nejenom ti 
chovatelé, kteří mléko prodávají do mlé-
káren nebo formou přímého prodeje, ale 
i ti, kteří mléko od svých dojnic sami zpra-
cují do mléčných výrobků,“ řekl ministr 
zemědělství Petr Bendl. 

Rozšíření možnosti pro zemědělce, 

jak tuto dotaci využít, odpovídá snaze 
Ministerstva zemědělství podporovat 
farmáře, aby ve větší míře sami zpraco-
vávali do výrobků suroviny, které vypro-
dukují. 

Formou zvláštních podpor se mezi 
zemědělce ročně rozdělí téměř 32 mi-
lionů eur. Poskytují se také na citlivé 

sektory chmele, brambor pro výrobu 
škrobu, na telata masného typu a ovce 
a kozy pasené na travních porostech. 
Žádosti o tento druh subvencí mohou 
farmáři podávat v rámci jednotné žá-
dosti do 15. května. 

Kateřina Böhmová,
ředitelka Odboru komunikace MZe

Setkáním vedení Ministerstva ze-
mědělství v čele s ministrem Petrem 
Bendlem se zástupci nevládních or-
ganizací působících v zemědělství 
a potravinářství a dalšími odbor-
níky byla zahájena diskuse o ná-
vrhu „Strategie českého zeměděl-
ství a potravinářství v rámci Společ-
né zemědělské politiky EU po roce 
2014“ (dále „Strategie“). Tento kon-
cepční dokument, po kterém odbor-
ná veřejnost již delší dobu volá, se 
snaží pojmenovat klíčové přístupy 
a cíle, k nimž by měl obor jako ce-
lek směřovat. Projednání a schvále-
ní Strategie patří mezi klíčové úkoly 
MZe v roce 2013.

„Protože v současnosti vrcholí jednání 
o Společné zemědělské politice EU od ro-
ku 2014, je vhodná doba najít shodu na 
národních prioritách. Příští prostor pro 
zásadnější změnu se otevře zase až zhru-
ba za sedm let,“ konstatuje ministr ze-
mědělství Petr Bendl a dodává: „Nebude 
mi vadit, když proběhne bouřlivá disku-
se, hlavně aby vedla k co nejširší shodě 
na tom, co je v příštích letech – a v da-
ných podmínkách – potřeba dělat. Kaž-
dopádně chci zdůraznit, že strategický 
dokument, o kterém budeme diskutovat, 
v žádném případě není ústupový a impro-
vizační plán, ale naopak strategie rozvoje 
a růstu.“

Návrh Strategie nejprve připomí-
ná hlavní příčiny současného stavu 

českého zemědělství a potravinářství 
a hodnotí očekávané trendy vnějšího 
prostředí. Na základě této analýzy pak 
Strategie definuje zásadní cesty a cíle 
k uskutečnění strukturálního ozdravení 
zemědělsko-potravinářského sektoru. 
Následně určuje hlavní principy a cíle, 
kterými by se měla řídit zásadní rozhod-
nutí MZe při implementaci Společné 
zemědělské politiky EU v podmínkách 
ČR v období 2014–2020, zejména pak 
nastavení a distribuce přímých plateb 

a podpor v rámci Programu rozvoje ven-
kova (PRV).

Pokud jde o hlavní strategické cíle, 
jsou v návrhu formulovány takto:

Hlavním strategickým cílem dal-
šího rozvoje českého zemědělství je 
podílet se na dlouhodobém a trvalém 
zajištění potravinové bezpečnosti na 
národní a evropské úrovni. Přispět 
k energetické soběstačnosti ČR v rámci 
stanoveného energetického mixu, a to 
při podstatném zvýšení efektivnosti 
a konkurenceschopnosti zemědělství. 
Zkvalitnit vztah zemědělství k využí-
vaným přírodním zdrojům, především 
půdy a vody, k rozvoji venkova, včetně 
zvyšování rekreačního potenciálu nejen 
venkova, ale i české krajiny.

Hlavním strategickým cílem rozvo-
je českého potravinářského průmyslu 
pak je výrazný růst jeho efektivnosti 
a konkurenceschopnosti na evropském 
i světovém trhu, vytvářející předpoklady 
nejen pro zvýšení nabídky bezpečných, 
kvalitních a cenově dostupných potra-
vin spotřebitelům v ČR, ale i pro jeho 
efektivní vazby na domácí zemědělství. 
To vše za současného zlepšování vzta-
hů k životnímu prostředí a snižování 
energetické náročnosti potravinářské 
produkce, včetně podpory lokální výro-
by, zpracování a prodeje zemědělských 
produktů přímo spotřebiteli. V závěru 
dokumentu je navržena sada opatření, 
kterými lze v nejbližším období začít 
naplňovat jednotlivé cíle Strategie.

Ministerstvo zemědělství zahájilo klíčovou diskusi roku 2013

Ministr zemědělství: Je v zájmu České republiky
udržet si konkurenceschopnost na trhu s cukrem

Schodek zemědělského zahraničního obchodu se loni snížil o třetinu
Vývoj ukazatelů AZO ČR v letech 2000–2012

Rok Vývoz (V) 
(mil. Kč)

Dovoz (D) 
(mil. Kč)

Obrat 
(mil. Kč)

Saldo (S)
(mil. Kč)

Krytí D/V *) 
(%)

Index V **)
předch. rok

= 100

Index D **)
předch. rok

= 100
2000 47 729 65 011 112 740 -17 282 73,42 100,00 100,00

2001 49 411 69 228 118 639 -19 817 71,37 103,52 106,49

2002 45 174 69 040 114 214 -23 866 65,43 91,42 99,73

2003 48 805 74 259 123 064 -25 454 65,72 108,04 107,56

2004 61 526 93 822 155 348 -32 296 65,58 126,06 126,34

2005 78 520 103 522 182 042 -25 002 75,85 127,62 110,34

2006 78 542 112 737 191 279 -34 195 69,67 100,03 108,90

2007 96 880 129 333 226 213 -32 453 74,91 123,35 114,72

2008 106 931 131 048 237 979 -24 117 81,60 110,37 101,33

2009 101 708 133 735 235 443 -32 027 76,05 95,12 102,05

2010 105 364 140 008 245 372 -34 644 75,26 103,59 104,69

2011 120 381 156 674 277 054 -36 293 76,84 114,25 111,90

2012 147 152 172 036 319 188 -24 884 85,54 122,24 109,81

Zdroj: ČSÚ, únor 2013
*) Krytí dovozu vývozem udává poměr, v jaké míře vývoz v konkrétním segmentu finančně pokryje dovoz v tomto segmentu. 
**)  Indexy jsou poměrná veličina udávající dynamiku vývoje daného ukazatele vztaženou k určitému období v minulosti 

(v tomto případě vždy k předcházejícímu roku).

Vláda souhlasí s dočasným snížením minimálního limitu obilovin
ve státních hmotných rezervách

Zvláštní dotace pro farmáře budou rozšířené 
na zpracování vlastní mléčné produkce
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Hned druhý právní předpis, který 
byl v tomto roce publikován ve Sbír-
ce zákonů (nese tedy číslo 2/2013), 
je vyhláška, která zase o něco 
usnadní život drobným zemědělcům. 
Jedná se o vyhlášku Ministerstva 
zemědělství, která závazně stano-
vuje, co musí žadatel o domácí po-
rážku skotu oznámit Krajské veteri-
nární správě. Domácí porážky skotu 
mladšího 24 měsíců, ale i jelenovi-
tých z farmových chovů je v ČR po-
voleno provádět od ledna loňského 
roku. 

Administrativní podmínky jsou pou-
ze dvě: chovatel musí požádat místně 
příslušnou krajskou veterinární správu 
o povolení provádět domácí porážky 
výše vyjmenovaných zvířat, které mu 
je uděleno na dobu 3 let, a pak musí 
každou jednotlivou porážku oznámit 
téže krajské veterinární správě nejmé-

ně 7 dní předem. Nová vyhláška pak 
stanovuje, jaké přesně údaje musí být 
krajské veterinární správě v obou pří-

padech sděleny. Kromě identifikace 
chovatele, který chce domácí porážku 
provádět, a krajské veterinární správy, 

která je o povolení žádána, je třeba do 
žádosti uvést telefonní nebo e-mailové 
spojení na chovatele, adresu hospodář-
ství, popřípadě jiné určení místa, kde 
se nachází hospodářství, pokud adresu 
nelze uvést, a registrační číslo hospo-
dářství. 

V oznámení domácí porážky je třeba 
krajské veterinární správě sdělit zejmé-
na datum a čas domácí porážky, počet, 
druh a identifi kační číslo poráženého 
zvířete a v případě skotu také datum 
narození. Je-li porážen skot, tak i způ-
sob neškodného odstranění (likvidace) 
specifi kovaného rizikového materiálu, 
tedy zejména střev, lebky a páteře.

Pro usnadnění orientace v těchto po-
žadavcích vytvořila Státní veterinární 
správa pro zemědělce formuláře žá-
dosti i oznámení, které splňují všechny 
požadavky nové vyhlášky. Lze je stáh-
nout z internetových stránek Státní ve-
terinární správy www.svscr.cz v sekci 

formuláře ke stažení. Formuláře je 
možné vyplnit a podepsané zaslat 
běžnou poštou anebo je odeslat 
v elektronické podobě podepsané 
uznávaným elektronickým podpisem 
na e-mail příslušné krajské veterinární 
správy. K žádosti o povolení domácí 
porážky je nutné uhradit správní 
poplatek ve výši 200 Kč, například 
formou kolku. 

Pro úplnost dodáváme, že pro do-
mácí porážky jiných zvířat, než je skot 
a jelenovití z farmových chovů, se nic 
nemění a lze je provádět stejným způ-
sobem jako doposud. Tudíž i nadále je 
možné porážet pro spotřebu v domác-
nosti chovatele prasata a samozřejmě 
i drůbež, králíky, ale i ovce a kozy bez 
oznámení místně příslušné krajské ve-
terinární správě.  Jen je třeba dodat, že 
produkty z domácí porážky lze použít 
pouze v domácnosti chovatele, tedy je 
není možné uvádět do oběhu. 

Na základě vyšetření prvního tes-
tu na koňskou DNA ve dvou výrob-
cích ve Státním veterinárním ústavu 
v Olomouci a potvrzení ve Státním 
veterinárním ústavu v Praze nahla-
šuje Státní veterinární správa ČR 
výsledky tohoto zjištění do systému 
rychlého varování RASFF pro ostatní 
členské státy EU.

JDE O TYTO VÝROBKY:
Hovězí burger předsmažený, 2 kg, d. v.

21. 12. 2012, d. m. t. 21. 10. 2013; šarže
L551201; výrobce PL 084001 VVE; ode-
bráno v BidVest Česká republika s. r. o.,
Palhanecká 505/15, Opava-Jakař, Mo-
ravskoslezský kraj;

Kuličky z hovězího a vepřového masa, 
1000 g, d. m. t. 22. 1. 2014; vyrobeno ve 
Švédsku pro Ikea food, SE 237 EG; ode-
bráno v IKEA Česká republika s. r. o.,
Skandinávská 126/4, Dolní Heršpice, 
Brno, Jihomoravský kraj.

Obě zásilky jsou pozastaveny, tj. ne-
propuštěny do tržní sítě, jde o 760 kg 
kuliček a 360 kg hamburgerů.

Kromě toho prověřuje krajská veteri-
nární správa pro Zlínský kraj, zda a ko-
lik irského koňského, které bylo označe-
né jako hovězí maso, do naší republiky 

směřovalo. Toto zjistily irské dozorové 
orgány a okamžitě, díky velmi dobré 
spolupráci, informovaly Státní veteri-
nární správu ČR.

Dosud veterinární inspektoři odebra-
li 43 vzorků výrobků, ve státních veteri-
nárních ústavech jich bylo dosud vyšet-
řeno 24, a z toho ve 3 případech byla 
prokázána přítomnost koňské DNA, 
tam, kde neměla být. Šlo o lasagne 
Bolognese původem od lucemburské 
firmy a nyní byla konina potvrzena ve 
švédských kuličkách a polském hamb-
urgeru.

JAK JE TO S KONINOU V ČR
Vzhledem k tomu, že se v médiích 

objevila informace, že se koně v ČR ne-
porážejí, není zde žádná porážka, a mo-
hl by spotřebitel nabýt dojmu, že je na 
trhu maso neznámého původu, uvádí-
me, že v ČR se koně běžně porážejí, 
i když to je malé množství. V roce 2012 
bylo poraženo celkem 407 koní (rok 
2011 – 432 koní), a to na 49 porážkách 
po celé ČR (rok 2011 – 55 porážek).

Kromě koňského masa tuzemského 
původu se na český trh obchoduje i ma-
so z jiných států mimo ČR (např. Fran-
cie, Bulharsko, Belgie aj.). Veterinární 
dozor má informace o všech zásilkách 
potravin živočišného původu přichá-
zejících do ČR ze zemí EU, předávání 
těchto informací se řídí nařízením vlády 
č. 125/2011.

A pokud jde o koně určené na po-
rážku k lidské spotřebě, musí splňovat 
stejné podmínky zdravotní nezávadnos-
ti jako všechna jatečná zvířata. Koním 
se pro jejich určitá specifika věnuje 

Státní veterinární správa připravi-
la pro chovatele včel mapu, ze kte-
ré je patrné, jaká je aktuální náka-
zová situace, pokud jde o mor vče-
lího plodu. Lze ji nalézt na www.
svscr.cz. 

Mor včelího plodu je na území České 
republiky, podobně jako na území jiných 
evropských zemí, známou nákazou, 
která trápí včelaře bez ohledu na po-

čet chovaných včelstev nebo způsob 
jejich chovu. Hrozba zavlečení moru 
do včelstev udržuje Státní veterinární 
správu i včelaře v neustálé pozornosti.

Původce moru včelího plodu je vy-
soce odolný proti běžným metodám 
likvidace, zejména spóry, které zůstá-
vají virulentní po mnoho let. Proto si 
včelaři dávají pozor na možnou kon-
taminaci včelstev, úlů nebo pomůcek 
a nástrojů, které přicházejí do styku 

se včelami. Jednou z přirozených cest 
šíření nákazy je zalétávání včel do ne-
mateřských úlů či loupeže, kdy silnější 
včelstva zejména na sklonku léta „vy-
loupí“ medné zásoby slabších včelstev. 
Významnou cestou šíření nákazy jsou 
však také přesuny včelstev, oddělků 
nebo nástrojů a pomůcek z nedůvěry-
hodných zdrojů.

Právě pro rychlou a účinnou infor-
maci o aktuální nákazové situaci na ce-

lém území republiky jsme připravili na 
webových stránkách SVS mapu. Mapa 
zobrazuje bodově aktuální ohniska ná-
kazy a vymezená ochranná pásma, ve 
kterých platí zvláštní režim pro všechny 
chovatele včel. Jednotlivá opatření, kte-
rá řídí tento režim, jsou vydávána for-
mou mimořádných veterinárních opat-
ření krajskými veterinárními správami 
Státní veterinární správy ČR a mají za 
cíl zamezení šíření nákazy do okolí.

Mapa se aktualizuje každou hodinu 
a zdrojovými daty je informační sys-
tém Státní veterinární správy ČR. Je ji 
možné zobrazit na webových stránkách 
Státní veterinární správy www.svscr.
cz. Mapu lze samozřejmě vytisknout.

Podle Milana Maleny, ústředního ře-
ditele SVS ČR, by tento způsob infor-
mování měl přispět k omezení dalšího 
šíření nebezpečné nákazy včel – moru 
včelího plodu.

O tom, že veřejnost zajímá veteri-
nární problematika, ať už jde o cho-
vy zvířat či potraviny živočišného 
původu, svědčí i čísla: za loňský rok 
navštívilo webové stránky SVS ČR
(www.svscr.cz.) přes milion tři sta
tisíc návštěvníků (tedy přesně
1 332 000 návštěv).

Je třeba doplnit, že novou službu, 
kterou jsme zřídili v polovině října, 
možnost snadného dotazování na ve-
terinární záležitosti, využilo za 4 mě-
síce téměř 300 tazatelů (přesně 287). 
Jde o to, že v pravé horní části stránek 
je kontaktní formulář, kde je návštěv-
ník nasměrován na patřičný odbor, 
odkud mu v nejkratším možném ter-
mínu odpoví na otázky z chovu zvířat, 

cestování, welfare, hygieny potravin 
aj.

Je možné se také přesvědčit o šíři 
informací na zde zveřejňovaných tis-
kových zprávách, kterých jsme vydali 
v loňském roce 137 (v roce 2011 cel-
kem 142, v roce 2010 to bylo 151). 
Letos zatím dvacítka. V tiskových 
zprávách je veřejnost informována 
o úspěších i nedostatcích, popřípadě 

o závadných potravinách, jsou zde va-
rování, osvětová sdělení i odpovědi na 
aktuální problémy.

Za zmínku stojí též na našich strán-
kách zveřejněné platné zákazy a ome-
zení, přehledy o nákazové situaci, pod-
mínky pro obchodování, cestování, 
apod. a také publikace s přehledy vý-
sledků veterinárního dozoru. 

Po dobrých zkušenostech a přízni-

vé odezvě na kontaktní formulář chys-
táme speciální aplikaci, která se bude 
formou mapového výstupu věnovat 
závadám při kontrolách potravin, kde 
se návštěvník bude snáze orientovat 
a nebude se například muset „prokou-
sávat“ tiskovými zprávami, popřípadě 
zde zveřejněnými publikacemi. 

Josef Duben,
tiskový mluvčí SVS ČR

Tabulka:  Počty konfiskovaných koní na jatkách v roce 2010–2012

Rok Celkem poraženo Nepoživatelné
2010 328 23

2011 432 37

2012 407 20

Konina prokázána v kuličkách a hamburgeru
Graf: Přehled porážených koní od roku 1989

na jatkách velká pozornost a u každé-
ho koně jsou kontrolovány: záznamy 
o léčbě zapsané v průkazu koně, který 
ho na jatka musí doprovázet (kůň bez 
průkazu nesmí být poražen); informace 
o potravinovém řetězci; popřípadě jsou 
odebírány vzorky.

Koně, kterým byla podána léčiva, 
která nejsou povolena pro potravino-

vá zvířata, jsou vyloučeni z potravního 
řetězce na základě záznamu v průkazu 
koně a neškodně odstraněni jako VŽP 
1. kategorie. 

ODBĚRY VZORKŮ
V ROCE 2012

V rámci monitoringu cizorodých 
látek bylo odebráno 47 vzorků ze 41 

(sval, játra a ledviny) poražených ko-
ní na rezidua antibiotik, nesteroidních 
protizánětlivých léčiv, anthelmintik, 
hormonálních látek a kontaminantů 
a byly zjištěny 3 nevyhovující výsled-
ky (nadlimitní obsah kadmia v led-
vinách a játrech a rtuti v ledvinách). 
A v rámci hygienického dozoru bylo 
odebráno 61 vzorků (sval, játra, led-
viny) z 21 poražených koní – vše
vyhovující.

Z uvedeného je zřejmé, že výrobky 
od českých zpracovatelů splňují pod-
mínky zdravotní nezávadnosti a vše je 
dosledovatelné, jak vyplývá z veterinár-
ní legislativy.

Domácí porážky (skotu) snazší

Na mapách je mor

SVS dozoruje, stíhá, včas varuje, odpovídá
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Další informace
z oblasti SVS ČR

lze získat na: 

www.svscr.cz

Každý rok na základě plánu kon-
trol vysílá Potravinový a veterinár-
ní úřad (FVO – Food and Veterinary 
Office), který spadá pod Evropskou 
komisi, své inspektory do jednotli-
vých členských zemí EU. Tyto mise 
se mají přesvědčit, jak funguje ve-
terinární dozor v zemích EU, a ma-
jí za úkol navrhnout nápravná opat-
ření v případě zjištění jakýchko-
li nedostatků. Náš systém státního 
veterinárního dozoru byl dosud vždy 

shledán jako důvěryhodný a bylo 
tomu tak i v uplynulém roce 2012.

Loňských pět misí bylo zaměřeno 
na bezpečnost potravin, zejména ma-
sa, mléka a jejich produktů, na kont-
rolu laboratoří (slintavka, kulhavka), 
na Národní program tlumení výskytu 
salmonely, na identifi kaci a řízení ri-
zik v oblasti krmiv a na zabezpečení 
bezpečnosti potravin (mikrobiologická  
kritéria). Ve všech případech jsme byli 

hodnoceni dobře a v žádném případě 
nebyly zjištěny závady takového cha-
rakteru, které by vedly k omezení naší 
republiky jak v rámci intrakomunitár-
ního trhu, tak ani z hlediska vývozu do 
třetích zemí.

V letošním roce očekáváme v ČR 
šest misí, které by se měly věnovat 
problémům nákaz z hlediska globál-
ního (geografi ckého), systému auditů, 
kontrolám dovozů, zdraví zvířat, po-
kud jde o produkty akvakultury, rybím 

produktům a nebezpečím, která vy-
plývají z aktuálních výsledků analýzy 
možných rizik. 

Z těchto témat vyplývá, že kontroly 
z FVO půjdou letos zase o krok dále. 
Rutinní systém veterinárního dozo-
ru se ukazuje jako účinný, pokud jde 
o zabezpečení zdravotní nezávadnosti 
potravin živočišného původu, ale 
posouvá se dál, a to směrem k prevenci, 
tj. předcházení problémům. V tomto 
ohledu je na tom ČR velmi dobře, 

neboť důraz na prevenci je vůdčí ideou 
našeho státního veterinárního dozoru. 

Josef Duben, tiskový mluvčí SVS ČR

V loňském roce pět, letos šest misí

Pod záštitou starosty Městské části Praha 7
Marka Ječménka pořádají Národní zeměděl-
ské muzeum Praha, Řeznictví a výroba uze-
nin Hudera a syn a vydavatelství AGRAL 

v sobotu 9. března 2013
od 10 do 18 hodin
VI. ročník slavnosti

Letenské prase
aneb Zabíjačka 

v muzeu 
PROGRAM:

Dvůr NZM Praha
(Praha 7, Kostelní 44 – vchod z Kostelní i Leto-
hradské ulice)
11:00; 14:00 a 16:00 hod.
–  ukázky čištění, porcování a zpracování vep-

řového masa, ochutnávky a prodej zabíjač-
kových specialit, masa a uzenin – prezentuje 
Řeznictví a výroba uzenin Hudera a syn 

10:00–18:00 hod.
–  stánkový prodej – prezentace, degustace a pro-

dej různých gastronomických specialit – po-
traviny, pivo, víno, destiláty, medovina atd. 

Malá muzejní farma
–  ukázky chovu domácích zvířat: ovce, králíci, 

slepice, kohout, perlička, holubi, kočky a ven-
kovní expozice „O stromech a lese“ – malá 
naučná lesní stezka 

Budova NZM Praha
(hl. vchod NZM Praha – Praha 7, Kostelní 44, 
nebo vstup z muzejního dvora)
10:00–18:00 hod. 
JEDE TRAKTOR
–  sbírka zemědělské techniky NZM (sál ve sní-

ženém přízemí) – stálá expozice unikátních 
historických traktorů a další zemědělské tech-
niky, interaktivní program pro děti a mládež

CO PAMATUJE STROM
A LIDÉ ZAPOMNĚLI?
–  velký výstavní projekt připravený v rámci Me-

zinárodního roku lesů (2011) ve spolupráci se 
s. p. Lesy ČR; velký sál v 1. patře

CHLÉVSKÁ LYRIKA
–  výstava fotografií Jindřich Štreita a výběr fo-

tografií z fotoarchivu NZM Praha Velký sál 
(východ) v 1. patře

POSLOVÉ DOBRÝCH ZPRÁV
–  výstava o historii a současnosti chovu poštov-

ních holubů v Čechách (ve spolupráci s NZM 
Ohrada)

Malý sál v 1. patře.
OD VĚKU SLOUŽÍM ČLOVĚKU
–  velká výstava o historii obalové techniky, 

transportu potravin a recyklace obalů (ve spo-
lupráci s EKO-KOM a. s.)

Velký sál (východ) ve 3. patře.
OD VĚKU SLOUŽÍM ČLOVĚKU 
–  II. část – obaly potravin v historickém kontex-

tu (ve spolupráci s EKO-KOM a. s.)

Velký sál (západ) ve 3. patře.
AUTISMUS MI PŘEORAL ŽIVOT
–   výstava kreseb dětí s poruchou autistického 

centra
  Ve spolupráci s Asociací pomáhající lidem 

s autismem (APLA) Praha, střední Čechy, o. s. 

DALŠÍ PROGRAM:
Ukázky řemesel a práce papírových a plastiko-
vých modelářů; divadelní představení pro děti
„O Balynce, dobrém štěněti a třídě nízkých ka-
marádů“ (zač. ve 14 a 16 hod.).
Stálá expozice Jede traktor ve sníženém přízemí 
a přednáškový sál v přízemí.
 
SNÍŽENÉ VSTUPNÉ – od 30 Kč!
 

MEDIÁLNÍ PARTNEŘI:
Český rozhlas – Dvojka, Český rozhlas – Regina, 
GASTRO HOTEL profi revue, Kam po Česku,
Myslivost/Stráž myslivosti, Potravinářská Revue,
Potravinářský zpravodaj, PRESSWEB,
Revue 50plus, Řeznicko/uzenářské noviny
a Zemědělec. 

Mgr. Lubomír Maršík,
Národní zemědělské muzeum Praha

Záběr z vydařeného loňského ročníku

Svaz obchodu a cestovního ruchu ČR již lé-
ta prosazuje, aby se na českém trhu narovna-
ly podmínky podnikání a stávající legislativa 
byla dodržována a vymáhána u všech podni-
katelů na českém trhu. Zastáváme názor, že 
např. řádnou kontrolu sledovatelnosti potra-
vin není možné zajistit bez evidence tržeb. 

Nařízení (ES) č. 178/2002 se mimo jiné vyslo-
vuje i k nutnosti vytvořit v potravinářských podni-
cích komplexní systém sledovatelnosti umožňující 
v případě potřeby identifikovat dodavatele a přímé 

prodejce uvádějící na trh potraviny. Pokud by toto 
jedno z nejvýznamnějších nařízení směřujících na 
ochranu spotřebitele výrobci i obchodníci dodržo-
vali, mohla mít „kauza metanol“, která otřásla ce-
lým Českem, nesrovnatelně méně závažný dopad, 
či se jí dalo dokonce z větší části předejít. 

Zásadní připomínkou SOCR ČR tedy je, že 
zatím návrhy legislativy bojující s černým trhem 
alkoholu ponechávají bez povšimnutí 

�  průkaznou evidenci o nakoupeném množ-
ství a ceně potravin

�  a o jejich prodeji.

Bez dosud neexistující povinnosti pro všech-
ny podnikatele (nejen prodávající lihoviny, ale 
v daném případě zejména pro ně) mít řádný 
systém evidence tržeb, tak jak SOCR ČR dlou-
hodobě požaduje, je snaha Vlády ČR zamezit 
prodeji nezdaněných a nekvalitních lihovin mar-
ná a výběr daní v této oblasti naprosto nedoko-
nalý.

Výše uvedené se týká pouze nepoctivých 
prodejců potravin, kteří nesplňují své zákon-
né povinnosti. Písemný dotaz SOCR ČR Ev-
ropské komisi není snahou vytvořit napětí 

v ČR a stěžovat si v Bruselu, ale jde o žádost 
o posouzení našeho názoru, jak řešit popsanou 
situaci na českém trhu a zda-li je za stávajícího 
stavu možné dokonale provádět kontrolu výše 
zmiňovaného nařízení. 

Vzhledem k tomu, že neočekávaně došlo 
k předčasné publicitě, rozhodli jsme se přísluš-
ný dokument s vysvětlením zveřejnit již nyní, 
abychom zabránili zbytečným dohadům.

Zdeněk Juračka, 
prezident SOCR ČR

Sdělení SOCR ČR k problematice dohledatelnosti potravin
S O C R  Č R  Z V E Ř E J Ň U J E  I N F O R M A C I  O  S V É  N Í Ž E  U V E D E N É  A K T I V I T Ě ,  P R O T O Ž E  U Ž  N E V I D Í  J I N O U  M O Ž N O S T ,

J A K  O C H R Á N I T  N E J E N  P O C T I V É  O B C H O D N Í K Y ,  A L E  P Ř E D E V Š Í M  Z Á K A Z N Í K Y

Kvalita potravin, ceny, komunikace výrob-
ců a obchodníků, to byla hned na úvod Re-
tail Summitu 2013 hlavní témata, o kterých 
diskutovali výrobci s obchodníky. Na leckdy 
bouřlivých reakcích 900 přítomných bylo vi-
dět, že se letošní ročník největšího setkání 
nejen o obchodu trefil do černého. 

Pojďme spolu mluvit, to byl apel, který zazněl 
z obou stran, jak od obchodníků, tak také od vý-

robců, kteří se zúčastnili úvodní panelové diskuze. 
„Dokážeme se domluvit s jednotlivými výrobci, 
nerozumím však tomu, proč Potravinářská komo-
ra dělá pravý opak. Například tím, že do nekoneč-
na opakuje scestné údaje o maržích obchodníků,“ 
doplnil Zdeněk Juračka, šéf Svazu obchodu a ces-
tovního ruchu ČR. 

Obě strany diskuze se jednoznačně shodly na 
tom, že kvalita potravin je v České republice na 
špičkové úrovni. Prosíme také média, nedělejte 
z komára velblouda, když popisujete ten či jiný 
problém, zbytečně strašíte lidi a snižujete jejich 
víru v kvalitu potravin, prohlásili jak výrobci, 
tak obchodníci. „Čeští výrobci mají technologie 
a procesy na špičce evropské i světové úrovně, 
všichni procházíme denně přísným dohledem 
a množstvím auditů. Rozporovaná kvalita českých 
potravin je z tohoto pohledu pouze ,populistické‘ 
téma, které nemá oporu ve faktech“, doplnil Jan 

Hanuš, ředitel Kosteleckých uzenin ze skupiny 
Agrofert. 

Český spotřebitel navzdory tomuto faktu začí-
ná více slyšet na české potraviny. Obchody hlásí, 
že minimálně 70–80 % prodávaných potravin je 
od tuzemských subjektů, často velmi malých re-
gionálních producentů. Podle obchodníků bude 
zesilovat tendence spotřebitelů vyhledávat kvalitní 
české potraviny. 

„Politici nemusí zasahovat, například zcela 
vadným zákonem o významné tržní síle. Naopak, 
každý další zásah do trhu přináší nestabilitu, na 
kterou doplácí nejen obchodníci, ale také výrobci, 
a především spotřebitelé,“ řekl Zdeněk Juračka. 

Dokáží se však obchodníci dohodnout s výrob-
ci i na cenách a promování výrobků? 

Retail Summit 2013 naznačil, že si obě stra-
ny uvědomují, že takové debaty je čekají a že je 
nebezpečné stále sjíždět po spirále snižujících se 

cen. Tento fakt potvrdila taká nová čísla České-
ho statistického úřadu, který hlásil snížení tržeb 
v maloobchodu v roce 2012 o 1,1 %. Lidé přitom 
méně nespotřebují, efekt je třeba přičíst nižším 
cenám.

Cena při dodržení maximální kvality tak i v ro-
ce 2013 bude určujícím faktorem, který čeští spo-
třebitelé upřednostní před všemi ostatními. Ně-
které indicie však napovídají, že se tento trend 
nebude zesilovat a rok 2013 může být rokem ob-
ratu k jiným kritériím nákupního rozhodování, 
než je pouze cena. 

 Blue Events, s. r. o.

Obchodníci a výrobci se shodli, že kvalita potravin v České republice
je na špičkové úrovni a že by jim politici neměli zbytečně komplikovat život
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Obchodní řetězec BILLA a Agrární komora 
ČR v roce 2013 rozšíří vzájemnou spolupráci. 
Projekt je zaměřený na podporu českého ze-
mědělství a jeho cílem je zvýšit podíl domá-
cích produktů v supermarketech BILLA. V le-
tošním roce se zaměří také na lokální pěs-
titele ovoce a zeleniny a produkty oceněné 
značkou Regionální potravina. 

„Současný 65procentní podíl českých potra-
vin plánujeme v příštích třech letech zvýšit až na
80 procent,“ řekl Jaroslaw Szczypka, generální ře-
ditel společnosti BILLA. „Právě rozšiřování spo-
lupráce s Agrární komorou ČR, která je naším 
důležitým partnerem při vyhledávání vhodných 
českých dodavatelů, je pro nás klíčovým strate-
gickým krokem.“ 

České producenty podporuje společnost 
BILLA prodejem jejich produktů. Podle rozsahu 
nabídky je řetězec nabízí buď celoplošně ve všech 
svých více než dvou stech prodejnách, či pouze na 
vybraných filiálkách v konkrétním regionu. 

„Vstřícnost, se kterou BILLA přistupuje k pod-
poře českého zemědělství, je příkladná. V mi-

nulosti pomáhala prosazovat zejména produkty 
českých výrobců v biokvalitě, teď svou podpo-
ru ještě rozšířila,“ uvedl Jan Veleba, prezident
Agrární komory ČR.

SPOLUPRÁCE OD ROKU 2010
S Agrární komorou ČR BILLA spolupracuje 

už tři roky. Za to dobu navázala klíčové vztahy 
se zhruba padesátkou českých především ekolo-
gických zemědělců a do prodeje uvedla několik 
stovek jejich produktů. V řadě případů, například 
u jogurtů Naše bio, které dodává Mlékárna Valaš-
ské Meziříčí, se díky nim podařilo nahradit původ-
ní zahraniční dodavatele. 

PLÁNY PRO ROK 2013
V letošním roce BILLA plánuje rozšířit nabíd-

ku produktů oceněných jako Regionální potra-
vina. Dále bude pracovat na značce Naše farma 
pro české ovoce a zeleninu. Tento projekt, který 
se setkal s příznivou odezvou pěstitelů především 
z jižní Moravy, ale i zákazníků, BILLA úspěšně 
odzkoušela už v minulém roce ve všech svých su-
permarketech.  Gabriela Bechynská,

Donath Business & Media 

SPAR ČOS 
podporuje kvalitní

česká vína

Společnost SPAR ČOS se stala hlavním 
partnerem čtvrtého ročníku prestižní soutěže 
o titul Vinařství roku 2012, kterou organizu-
je Svaz vinařů České republiky. Slavnostní vy-
hlášení výsledků proběhne 28. března v praž-
ské Lucerně, kde cenu veřejnosti – Vinde-
mia Publica 2012 – předá generální ředitel 
společnosti SPAR ČOS Martin Ditmar. Finá-
lová šestice nejlepších vinařství byla ozná-
mena 31. ledna 2013. Tato vína si mohou 

zákazníci zakoupit v prodejnách společnos-
ti SPAR ČOS. Ti, kteří si koupí od 25. února
do 25. března láhev tuzemského vína a podpo-
ří hlasováním svého favorita, budou navíc za-
řazeni do soutěže o luxusní zájezd pro 2 osoby
za 100 000 Kč na Madeiru.

„S rostoucí oblibou vína mezi českou populací 
je téma kvality tohoto nápoje stále aktuálnější,“ 
uvádí Martin Ditmar, generální ředitel společnosti 
SPAR ČOS. „O víno se již zdaleka nezajímají jen 
odborníci, ale i široká veřejnost. Soutěž Vinařství 
roku spojuje všechny, proto jsme velmi rádi, že se 
můžeme zúčastnit jako hlavní partner a vítězná 
vína nabídnout zákazníkům v našich prodejnách,“ 
dodává Martin Ditmar. 

VINAŘSTVÍ ROKU
Soutěž Vinařství roku jako jediná v ČR posu-

zuje vinařské společnosti komplexně nejen na zá-
kladě kvality vyráběného vína, ale i podle toho, 
jak svým podnikáním přispívají k pozvednutí, 
modernizaci a rozvoji oboru vinařství. První roč-

ník proběhl v roce 2010 a soutěž o titul nejlepší-
ho vinařství se stala nejprestižnějším projektem 
v tomto oboru.

Letos mohou tuzemská vinařství vybojovat titul 
Vinařství roku, který oceňuje jejich úsilí v uplynu-
lém kalendářním roce, již po čtvrté. 

Současně budou vyhlášeny výsledky i v dalších 
kategoriích, jako je cena veřejnosti, cena za nej-
lepší literaturu propagující víno a cena za kvalitní 
novinářskou práci propagující víno. Nově získá 
ocenění také významná vinařská osobnost s ce-
loživotním přínosem pro tento obor a enolog – 
mladý vinař do 38 let, kterému bude udělen titul 
Enolog roku 2012.

O vítězi ceny veřejnosti Vindemia publica 2012 
rozhodne on-line hlasování milovníků vína z řad 
laické veřejnosti. Ti mohou své vybrané vinařství 
podpořit na webových stránkách www.vindemia-
publica.cz a prostřednictvím aplikace pro smart-
phony v období od 25.února do 25. března 2013. 
Titul Vindemia publica získá vinařství s největším 
počtem získaných hlasů.

Crest Communications a. s.

Společnost MAKRO Cash & Carry se letos 
znovu stala hlavním partnerem 13. ročníku 
Salonu vín – Národní soutěže vín ČR 2013, 
kterou pořádá Národní vinařské centrum,
o. p. s. Oficiální vyhlášení výsledků a předá-
ní cen vítězům v jednotlivých kategoriích pro-
běhlo v pražském hotelu Adria. Oceněná ví-
na a průřez z kategorie TOP 100 nejlepších 
vín pro letošní rok najdou zákazníci v nabíd-
ce velkoobchodního řetězce MAKRO Cash & 
Carry od 1. března.

Na základě nominací z Národní soutěže vín, 
kam se letos přihlásilo 1 662 vzorků z jednotli-
vých vinařských podoblastí Moravy a vinařské ob-
lasti Čech, se do prvního kola Salonu vín přihlási-
lo 692 vzorků. Do finálového kola pak postoupilo 
200, z nichž odborná porota vybrala Šampiona 
roku, vítěze jednotlivých kategorií, nejlepší ko-
lekci vín a dále TOP 100 nejlepších moravských 
a českých vín pro letošní rok. 

Titul Šampion roku 2013 získalo Chardonnay, 
2011, pozdní sběr, ze Zámeckého vinařství Bze-
nec. Zástupce vinařství Bořek Svoboda převzal 
při vyhlašovacím ceremoniálu kromě ocenění ta-
ké dárkový koš z rukou Richarda Süsse, somme-
liéra a odborného poradce 
pro gastronomii společnosti 
MAKRO Cash & Carry. 

Oceněná vína Salonu vín 
2013, ale i průřez ze stovky 
nejlepších vín pro letošní 
rok velkoobchodní řetězec 
MAKRO Cash & Carry zařa-
dí do své nabídky a zákazníci 
je najdou ve speciálních sto-
janech od začátku března. „MAKRO se dlouhodobě 
snaží podporovat lokální produkci, ať už se jedná 
o víno, nebo třeba potraviny, a zákazníci to oceňu-
jí. Z pohledu čísel tvoří tuzemská vína v celkovém 
objemu veškerých prodaných vín v MAKRO 55,5 %

a jejich prodej stále roste. Z celkového objemu 
prodaných domácích i zahraničních bílých vín 
tvoří tuzemská vína dokonce 78 %,“ říká Roma-
na Nýdrle, ředitelka korporátní komunikace
MAKRO ČR.

MAKRO Cash & Carry 
dlouhodobě podporuje české 
a moravské vinaře, zejména 
pak střední a malá vinařství. 
Jak uvedl Richard Süss: „Me-
zi zákazníky jsou menší vinaři 
s omezenou produkcí a osobi-
tým charakterem vín stále oblí-
benější. Opět nám přibyla dal-
ší butiková vinařství z Moravy, 

která nenajdete v žádném řetězci. Největší radost 
nám udělá, když najdeme nového malého moravské-
ho vinaře a on se díky svým kvalitním vínům a na-
ší propagaci stane mezi zákazníky velmi oblíbený,
takřka vinařskou celebritou.“ 

Zákazníkům ze segmentu HoReCa nabízí 
MAKRO exkluzivní vína od špičkových středních 
a malých moravských vinařů a zároveň jim posky-
tuje kompletní servis, tzn. každé velkoobchodní 
středisko má vlastního sommeliéra, který umí zá-
kazníkům poradit s výběrem vína, sestavit vinný 
lístek vhodný pro daný typ kuchyně nebo připra-
vit u zákazníka degustaci vín včetně proškolení 
obsluhujícího personálu. 

V obchodních týmech společnosti MAKRO 
Cash & Carry jsou zákazníkům k dispozici také 
specializovaní poradci na víno a destiláty. Ti po-
máhají zákazníkům přímo v terénu s celou pro-
blematikou vín od sestavení vinného lístku a je-
ho vytištění na náklady MAKRO přes proškolení 
personálu a celkový servis až po sommeliérské 
večery, kde se víno snoubí s jídlem, a poskytují 
bonus za odběr vína i materiální vybavení (sklo, 
vinotékové lednice, chladicí nádoby).

PLEON Impact

Roudnice nad Labem – Ve čtvrtek 14. úno-
ra 2013 byla otevřena nová prodejna Kauf-
land v Roudnici nad Labem, v ulici 9. května.

Otevřením prodejny Kaufland v Roudnici nad 
Labem je vytvořeno téměř 100 pracovních míst, 
zaměstnanci pocházejí převážně z Roudnice nad 
Labem a nejbližšího okolí. Společnost Kaufland 
tak znovu potvrzuje, že patří dlouhodobě k nej-
větším a nejstabilnějším zaměstnavatelům v ČR. 
Všichni zaměstnanci prodejny Kaufland v Roud-
nici nad Labem pak mají jediný cíl – postarat se 
o požadavky zákazníků ohledně služeb a zboží 
k jejich maximální spokojenosti. 

Kaufland v Roudnici nad Labem je prvním ob-
chodním domem v České republice vybaveným 
tzv. „integrovaným řešením“ zabezpečujícím po-
třebu potravinářského chlazení, vytápění a kli-
matizaci objektu. Jedná se o soubor chladicího 
systému a zařízení, jehož technologickou součástí 
je i tepelné čerpadlo. Celý systém využívá vzájem-
ných synergií s cílem vysoké úspory provozních 
energetických nákladů dosahujících až 30 %. Vy-
užitím zbytkového tepla potravinářského chlazení 
a případným spuštěním tepelného čerpadla je tak 

eliminována potřeba tradičního způsobu vytápě-
ní objektu. V letních měsících pak integrovaný 
systém dále zabezpečuje klimatizaci celého ob-
jektu. Použitím přírodního chladiva CO
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, jakožto 

chladicího média mrazicího okruhu, se zlepšuje 
energetická účinnost celého systému a výrazně 
snižuje emise skleníkových plynů. 
Celý systém je tak považován za 
vysoce efektivní a maximálně šetr-
ný k životnímu prostředí.

Nabídka prodejny Kauf land 
v Roudnici nad Labem je umístěna 
na 3 065 m2 prodejní plochy. Sahá 
od výrobků prodávaných pod vlast-
ními značkami, které za výhodné 
ceny nabízejí kvalitní produkty, 
přes značkové zboží až k regionál-
ním produktům. K tomu nabízí 
Kaufland dovozové zboží stejně 
jako téměř 200 bioproduktů. Stěžejním bodem 
nabídky obchodů Kaufland jsou oddělení s čers-
tvým zbožím, ať už jde o ovoce a zeleninu, mléčné 
produkty nebo uzeniny, sýry a jiné lahůdky v ob-
služném pultu, nebo křupavé pečivo rozpékané 
každou hodinu v pekárně. 

Samoobslužné oddělení masa nabízí čerstvé 
maso pod značkou K-Purland, které je k dostání 
exluzivně jen v prodejnách Kaufland. Jde o maso 
a masové speciality připravené ve vlastním ma-
sozávodu v Modleticích u Prahy, kde se zpraco-
vávají jen nejlepší suroviny od vybraných doda-

vatelů. 
Nabídka potravin je skutečně 

rozsáhlá. V Kauflandu v Roud-
nici nad Labem si zákazníci mo-
hou vybírat z celkové nabídky přes 
20 000 položek. Vedle nabídky po-
travin nabízí nové nákupní místo 
cenově výhodné zboží v oddělení 
domácích potřeb, textilu, elektra, 
papírnictví či hraček, sezonní vý-
robky, stejně jako týdně se měnící 
akční zboží.

Trvalý úspěch společnosti Kau-
fland spočívá v důsledné cenové politice. Společ-
nost nakupuje zboží ve velkém množství a za vý-
hodně nízkých podmínek a výhody pak předává 
dále svým zákazníkům. Veškeré zboží však přitom 
podléhá přísné kontrole kvality. 

Výhodné ceny a přívětiví zaměstnanci dělají 

nákup v Kauflandu atraktivním. Početné záruky 
a služby dokazují, že zákazníci jsou tu naprostým 
středem pozornosti. Jistě příjemná je i otevírací 
doba – Kaufland v Roudnici nad Labem má ote-
vřeno od pondělí do neděle od 7.00 do 22.00 hodin. 
Zákazníci mají k dispozici 224 parkovacích míst. 

Nabídku zboží prodejny Kaufland doplňu-
jí i další obchody: lahůdky Taloconer, pekařství 
Aplica, tabák Geco, lékárna SunPharma a květi-
nářství Florcentrum Foltýnová. 

Za svou práci a přístup k zákazníkům získá-
vá společnost Kaufland pravidelně řadu ocenění: 
„Dobrá značka“ od Reader‘s Digest Výběr, „Ob-
chodník roku“ od GE Money Multiservis, „TOP 
Retailer“ z konference Retail Summit. Dne 5. 2. 
2013 v Clarion Congress Hotelu v Praze získala 
společnost Kaufland cenu TOP Retailer i pro rok 
2012/2013, a to za nejvíce zákazníků na českém 
trhu. 

Skupina Kaufland patří k vedoucím řetězcům 
na trhu s potravinami v České republice a má své 
sídlo v Praze. Kaufland provozuje doma i v zahra-
ničí již více než 1000 samoobslužných obchodů. 

MÉDEA PUBLIC RELATIONS, s. r. o.

BILLA rozšiřuje spolupráci s Agrární komorou ČR 

Kaufland otevírá v Roudnici nad Labem!

SPAR ČOS partnerem prestižní soutěže Vinařství roku 2012

MAKRO opět hlavním partnerem Salonu vín 2013
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1.  Známe se již hodně dlouho a vždy jsem ve vás spatřoval nadše-
ného odborníka na maso, vždyť jste i absolvent ve své době reno-
mované Střední průmyslové školy technologie masa v Navrátilově 
ulici v Praze. A pak znám i vaše rodinné zázemí, vašeho otce, 
který vedl vyhlášené řeznictví ve Štěpánské ulici v Praze. Takže 
co vám daly do profesního vínku právě tyto skutečnosti a jak 
dnes, s odstupem, hodnotíte svá jinošská a studijní léta?

Ano, je pravdou, že můj studijní obor byl předurčen tím, že 
můj otec i maminka studovali na Střední průmyslové škole tech-
nologie masa. A protože tuto školu vystudoval i můj starší bratr, 
bylo o mé budoucnosti v podstatě rozhodnuto. Od dětství jsem 
byl díky otci v neustálém kontaktu s oborem masa a v obchodě 
mého otce jsem vypomáhal brigádně i po celou dobu studia na 
střední škole. Od mého otce, který byl ve svém oboru opravdo-
vým pojmem, jsem se hodně naučil, jak v odborném, tak i sou-
kromém životě. Na svá studijní léta vzpomínám rád, protože 
jsem měl štěstí na své spolužáky, profesory a na dobu, ve které 
jsem studoval. V 70. letech bylo tomuto oboru přáno a stát in-
vestoval nemalé prostředky do nových provozů na výrobu a zpra-
cování masa. Vždyť jen v Praze byly v 80. letech postaveny dva 
moderní masokombináty. Dodnes si pamatuji, že jako student 
jsem se svými spolužáky byl u zrodu masokombinátu v Písnici na 
Praze 4. Tento masokombinát byl vybaven na svou dobu nej-
modernější technologií, a měl jsem tedy možnost se s tímto 
moderním provozem seznámit. Naproti tomu jsem také zažil 
provoz v holešovických jatkách, které byly založeny na konci 
19. století a atmosféra uspořádání připomínala dobu svého vzni-
ku. Díky studiu na Střední průmyslové škole technologie masa 
v Praze jsem získal vztah a lásku k tomuto oboru. V průběhu 
studia jsem měl představu, že se oboru budu věnovat spíše v ob-
lasti obchodu, jak vnitřním, tak i zahraničním. Z toho důvodu 
jsem pokračoval ve studiu na Vysoké škole ekonomické v Pra-
ze, kterou jsem po 4 letech zdárně ukončil. Přechod ze studia 
střední odborné školy, kde většina předmětů byla přírodovědné-
ho zaměření, na školu vysokou s ekonomickým zaměřením byl 
pro mě velice náročný. Díky kombinaci těchto škol, jež mělo po-
měrně málo lidí, nebyl pro mě problém uplatnit se na podniko-
vém ředitelství Pramen Maso, kde jsem po dvou letech zastával 
funkci vedoucího oddělení, které mělo za úkol zásobovat zhruba 
300 prodejen. 

2.  Nyní vedete svoji firmu KAMILLE s. r. o. Pro pořádek je třeba 
říci, že název vaší společnosti vychází trochu z rodového jména, 
přesněji však z jeho německého pojmenování po bylině heřmán-
ku „Die Kamille“. Čím se firma zabývá a v které obchodní 
oblasti se pohybuje? A které dovednosti při její činnosti více 
uplatníte, ty „řeznické“, nebo ty, které jste získal studiem Ob-
chodní fakulty Vysoké školy ekonomické?

Ještě před založením vlastní firmy KAMILLE s. r. o. jsem 
působil jako jednatel rakouské firmy, kterou jsem založil v roce 
1993 společně s rakouským partnerem. Tato firma se úspěšně 
podílela na vývozu a dovozu masa v rámci zemí tehdejší EU. 
Bylo by na dlouhé vyprávění, s jakými celními bariérami jsme se 
museli potýkat v 90. letech při obchodování se zeměmi EU. Fir-
mu KAMILLE s. r. o. jsem založil v roce 1998 a netušil jsem, co 
mě čeká společně se vstupem naší republiky do EU. Tedy pár let 
po založení firmy došlo k mohutnému vývozu českého hovězího 
masa, zejména však živých jatečních zvířat, a to především do 
Rakouska. Díky tomu, že jsem měl dlouhodobě vybudované kon-
takty v Rakousku, jsem se stal jedním z předních vývozců živého 
skotu do této alpské země. Ptáte se, jaké dovednosti lépe využiji, 
jestli ty řeznické, nebo ekonomické? Upřímně řečeno určitě více 
ty odborné řeznické, jelikož ekonomii jsem studoval ještě v době 
socialismu. Ekonomické vzdělání mi logicky usnadňuje orien-
taci v účetnictví, bankovnictví. Nesmím ale zapomenout na to, 
že jsem pracoval již v roce 1990 v rakouských Alpách jako číš-
ník. Tento rok v mém životě znamenal mnoho, protože bez této 
zkušenosti, včetně jazykové, bych nedokázal studijní vědomosti 
využít v praxi. Troufám si říci, že v mém případě se vyplnilo 
heslo „být ve správnou dobu na správném místě“, a já dodávám: 
být i připraven, když se osud zeptá. Zkrátka, měl jsem rozhodně 
i nutnou dávku štěstí, že podnikám v oboru, který jsem studo-
val, uplatním jazykové znalosti, které jsem získal v zahraničí, ale 
především mě tato práce baví!

3.  V minulosti jste se však zabýval i jinými obchodními činnostmi, 
ale vždy byly velmi blízké masu a jídlu. Mohl byste je uvést? 
A jak vidíte dnešní obchodní možnosti, resp. je podnikání v té 
masné obchodní branži snadné a jak obtížné je se na trhu udr-
žet a mít úspěch?

Máte pravdu, je to další významné období v mém pracovním 
životě, které se datuje do porevoluční doby, kdy jsem v roce 
1994 vybudoval svého času oblíbenou restauraci U Rumpálu,

C U R R I C U L U M  V I T A E :

Ing. Pavel Heřmánek
Narodil jsem se 15. 5. 1961 v Praze, kde jsem také 

vyrůstal spolu se svým bratrem a rodiči. Vystudoval jsem 
Střední školu technologie masa v Navrátilově ulici a po 
maturitě jsem nastoupil na Vysokou školu ekonomickou 
v Praze, Obchodní fakultu. Po ukončení vysoké školy 
v roce 1984 jsem nastoupil do svého prvního zaměst-
nání jako referent na tehdejším obchodním ředitelství 
Pramen maso Praha. Po dvou letech jsem zastával již 
funkci vedoucího oddělení obchodního úseku. Po roce 
1989 jsem nastoupil u mého otce na prodejně a během 
roku jsem si osvojil tuto nelehkou a časově náročnou 
práci, která mne však neuspokojovala. V roce 1990 jsem 
pracoval jako číšník v rakouských Alpách, kde jsem se 
zdokonalil v německém jazyku a pochopil, že ani v kapi-
talismu není nic zadarmo. Pak už vedla relativně krátká 
cesta k založení obchodní firmy, která se zabývala im-
portem a exportem masa, a tomuto oboru podnikání se 
věnuji dodnes. 

S manželkou jsme vychovali syna Lukáše, který po 
maturitě na obchodní akademii úspěšně ukončil také 
roční studium v Anglii. Pokračovat chce na VŠE v Pra-
ze. 

Mezi mé koníčky patří lyžování, golf a kutilství na 
mém rodinném domě. 

Ing. Pavel Heřmánek,
jednatel společnosti 

KAMILLE s. r. o., Praha

Na 5 otázek odpovídá:

jež byla zajímavá svým interiérem i kulinářskými specialitami, jak 
jinak než z kvalitních surovin. Zejména maso jsem si vybíral vět-
šinou sám a naše bifteky, t-bonesteaky nebo žebírka na medu byly 
opravdu vynikající. Řízení provozu restaurace bylo pro mne spíše 
hobby než podnikání. Bylo to však časově velmi náročné a ve spo-
jení s mým podnikáním jsem nedokázal dělat obě činnosti na 100 %.
Proto jsem se začal po roce 2004 věnovat více fimě KAMILLE s. r. o.
a rodině, a nelituji. Těch 10 let bylo dobrou zkušeností, splně-
ním snu vlastnit restauraci, poznat spoustu zajímavých lidí, ale 
také tvrdá dřina obnášející spoustu problémů k řešení, které 
mě rozptylovaly od mého podnikání. Tím navazuji na vaši další 
otázku o náročnosti udržet se na trhu. Samozřejmě, že doba se 
mění a i v našem oboru je vidět, že kupní síla obyvatel v dů-
sledku hospodářské krize klesá, mění u nás roky zažité stravo-
vací návyky, kdy především mladší generace jsou orientovány na 
tzv. zdravou výživu, a to jedno s druhým snižuje spotřebu masa 
na 1 obyvatele na rok. Nepřímo úměrně se snižujícím se stavem 
skotu a prasat se zvyšuje počet obchodníků a je mnohem těžší 
udržet se na trhu.

4.  Obchodujete s masem, přitom tuzemské zdroje masa, tedy 
prasata a skot, téměř mizí ze zemědělské činnosti. Máte vy-
světlení, proč zejména naši západní sousedé v jednotné Evropě 
vepřové a hovězí maso vyrábějí a u nás to ekonomicky nevy-
chází? 

Máte pravdu, že zejména u prasat je tato situace neudržitelná 
a stavy prasat se neustále snižují. Asi neřeknu nic nového, pokud 
zmíním některé důvody, jako je vyšší výrobní cena vepřového 
u nás, a tím zvýšené dovozy ze zemí EU, především z Nizozemí, 
Dánska a Německa. Podobné prognózy se očekávají i v chovu 
skotu, kde pozoruji obrácený trend, vedoucí lokálně ke zvyšová-
ní stavů, a to zejména díky ceně hovězího masa, která se v roce 
2012 zvýšila zhruba o 10 korun na kilogram živé hmotnosti. Je 
pravdou, že většina jatečního skotu končí za hranicemi ČR, pro-
tože spotřeba hovězího masa je v ČR ve srovnání s vyspělými 
evropskými státy velmi nízká. Myslím, že podpora a osvěta mezi 
českými spotřebiteli ohledně kvality českého hovězího masa je 
nedostatečná. Každou chvíli vidíme v televizi reklamu na jogurty 
a cukrovinky, ale viděl někdo reklamu na správně prorostlý steak 
z českého hovězího masného plemene býka nebo jalovice? Je ta-
ké pravda, že velká část kvalitního hovězího masa se exportuje, 
jelikož u nás chybí koupěschopná poptávka. Jen málokdo také 
ví, že hovězí maso dosahuje prvotřídní kvality, teprve až když 
tzv. uzraje, a to může být až 21 dnů, pokud je správně sklado-
váno ve vakuovém balení. Většina našich spotřebitelů vyžaduje 
hovězí maso tzv. čerstvé 1–2 dny po porážce, a to je chyba, kte-
rá je dána malou osvětou i mezi kuchaři a řezníky profesionály. 
Jednoznačnou odpověď ani řešení tedy nemám, ale určitě je to 
soubor vlivů, kterými by se měli zabývat zodpovědní pracovníci 
ministerstva zemědělství a zástupci zemědělské a potravinářské 
komory. Jen doufám, že nás nečeká podobná situace jako u ku-
řat, kdy kuřata z českých chovů jsou z trhu vytlačována levnými 
a méně kvalitními kuřaty importovanými z Polska. Český spo-
třebitel se musí zkrátka naučit, že české potraviny jsou kvalitní, 
a měl by je upřednostnit před dovozovými.

5.  Přesto je mezi českými chovateli několik producentů, se kte-
rými obchodujete a kterým umíte vytvořit dobré odběratelské 
podmínky. Co je silnou obchodní zbraní a jak své dodavatele 
motivujete, aby měli jistotu, že vyrobit a dodat maso Heřmán-
kovi, tedy společnosti  KAMILLE, je i v našich podmínkách 
dobrý obchod? 

Jak jsem již uvedl v předchozí odpovědi, jsou farmy, které 
mají vhodné podmínky pro chov jatečního skotu a zabývají se 
jím dlouhodobě. Mají tak již vypracovanou technologii a ekono-
mické podmínky, přečkaly dobu, kdy se hromadně rušily chovy 
dojnic kvůli nízké výkupní ceně mléka i masa, a dnes profitují 
díky příznivým výkupním cenám, protože v Evropě převažuje po-
ptávka nad nabídkou kvalitního hovězího masa. Věřím, že i díky 
obchodní politice firmy KAMILLE s. r. o. se daří udržovat ty 
nejvyšší možné výkupní ceny zejména jatečního skotu. Máme 
dlouhodobě fungující obchodní vazby postavené i na osobních 
kontaktech s našimi rakouskými partnery. Snažíme se nespo-
léhat pouze na jednoho odběratele, ale vytváříme konkurenč-
ní prostředí tak, abychom dosahovali co nejvyšších výkupních 
cen pro naše dodavatele, tedy zemědělská družstva a drobné 
zemědělce tak, aby byli spokojeni. Pravidelně jezdím na kontroly 
do závodů zahraničních odběratelů, a mám tedy komplexní pře-
hled o uskutečněných obchodech. Osobně také znám většinu 
našich dodavatelů a díky tomu se naše obchodní vazby upevňu-
jí a rozšiřují. Naše platební morálka je také dobrým důvodem, 
proč s námi obchodovat.

Za rozhovor děkuji.
Ing. František Kruntorád, CSc.
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Již od roku 1971 se koná v Kolíně nad 
Rýnem veletrh ISM – International Süß-
warenmesse. Letošního 43. ročníku se zú-
častnilo 1402 firem z 67 zemí, které zauja-
ly plochu 110 tisíc čtverečních metrů. Po-
díl zahraničních vystavovatelů činil 82 %. 
Deset nových malých vystavovatelů vyu-
žilo možnost vystavovat ve speciální zóně 
„newcomer-area“, kde výhodou byly i niž-
ší náklady. Tato čísla jsou víceméně v po-
sledních letech konstantní. Opět chybělo 
několik velkých i středních firem. Někte-
ré vystavovat nepotřebují, jiné šetří ná-
klady. Známá firma Haribo měla např. pro-
najatou místnost přímo na výstavišti, jiné 
firmy, jako např. Ritter, Storck, Bahlsen 
nebo Reber, si pronajaly místnosti v blíz-
kých hotelích a zvaly tam své zákazníky. 
Přinejmenším to není loajální k ostatním
firmám.

Z našich firem se tradičně účastní veletrhu 
firma Carla, v jejich stánku je i firma Mocca, 
dále zde byl společný stánek firem Altis a Cho-
coland Beri, firmy Candy Plus, Eva Večerková 
a Goldfein s německými vlastníky a poprvé vy-
stavovala samostatně i firma Chocolaterie Heinz. 
Firma byla s výstavou velmi spokojena. Oslovilo 
ji na 70 potenciálních zákazníků, kteří se zají-
mali nejen o tradiční sezonní výrobky, ale ta-
ké o novinky, největší zájem byl o čokoládové 

fondue. Firma doufá, že úspěšně zužitkuje nové
kontakty, a veletrhu se určitě zúčastní i v příštím 
roce. 

Hojně navštěvovaný veletrh přivítal letos přes 

35 tisíc odborníků ze 150 zemí světa. Nejvíce 
jich bylo z Belgie, Velké Británie, Itálie a Ho-
landska, nezanedbatelný počet také ze zámoří. 
Celkem tvořili zahraniční návštěvníci 67 %. Je 

to bezpochyby největší přehlídka výrobků z čo-
kolády, cukrovinek, trvanlivého pečiva a snac-
ků na světě. Ostatní specializované veletrhy, 
jako např. americký Sweet and Snack Expo 
v Chicagu, Confiexpo v Mexiku nebo podob-
né veletrhy v Dubaji a v Šanghaji, jsou daleko
menší.

Partnerskou zemí bylo v letošním roce Rusko, 
které prožívá v posledních letech oživení domácí 
produkce. 

Jedním z témat veletrhu bylo zvýšení cen, které 
je nutné v důsledku zvyšujících se cen základních 
surovin – cukru, mouky a tuků. Veletrh přinesl ja-
ko každoročně řadu novinek, od extravagantních 
jako čokoláda s okurkou nebo těstovinami přes 
různé druhy výrobků s lékořicí, dále výrobků se 
sladidlem stevia, bez lepku a laktózy až po různé 
zeleninové chipsy. 

Již počtvrté se těšila velké pozornosti přehlíd-
ka inovací, které se zúčastnilo na 80 firem se
120 výrobky. Nakonec první místo obsadil výrobek 
rakouské firmy S. Spitz – oplatky s příchutí cola. 
Druhé místo patřilo řecké firmě za dražované 
mandle se sladidlem stevia a třetí místo zaujala 
švýcarská firma Kägi Söhne za oplatky v dárko-
vém balení, z něhož při otevření zazní melodie 
jódlování. 44. ročník se koná od 26. do 29. 1. 
2014.

Stanislav Krámský, 
Chocolate and Confectionery Consultant 

ISM 2013 – největší cukrovinkářský veletrh na světě

Šumperk – Zákazy pěs-
tování geneticky modifiko-
vaných plodin se šíří Evro-
pou. V lednu se k řadě zemí 
připojilo i sousední Polsko. 
Česká republika však zatím 
k podobnému kroku nepři-
stoupila. Ekologičtí země-
dělci upozorňují, že váhá-
ní může snížit konkurence-

schopnost tuzemského zemědělství. PRO-BIO 
Svaz ekologických zemědělců apeluje na od-
povědné orgány, aby nedopustily zaostávání 
za Evropou a existenční ohrožení ekologic-
kých hospodářů.

„České republice ujíždí vlak za významnými ev-
ropskými zeměmi. Poté, co po Německu, Rakous-
ku, Francii, Řecku a Maďarsku zakázalo pěstování 
dvou geneticky upravených plodin i Polsko, zůstává 
Česká republika spolu se Slovenskem skvrnou na 
mapě střední Evropy, kde má ,lobby‘ GMO dveře 

otevřené,“ uvedla Kateřina Nesrstová, manažerka 
PRO-BIO Svazu ekologických zemědělců. 

Tolerance vůči GMO dává v sázku celý systém 
ekologického zemědělství. Pěstitelé GM plodin 
neriskují nic, snad kromě zodpovědnosti za zavle-
čení pozměněných organizmů do přírody. Ovšem 
ekologické zemědělce rozšíření GM plodin přímo 
bytostně ohrožuje. 

„Pokud se objeví v bioprodukci byť nepatrné 
množství GM složek, přijde ekologický zemědělec 
o značku, certifikát, dotace a úrodu. Je nepodstatné, 
že GM příměs se mohla do ekologicky certifikované 
produkce dostat úplně nezáměrně – např. na země-
dělské technice či v posklizňové lince,“ sdělil Zdeněk 
Perlinger, předseda PRO-BIO Svazu ekologických 
zemědělců.

Polský zákaz pěstování kukuřice MON 810 
americké společnosti Monsanto a brambor Am-
flora německé společnosti BASF potvrzuje, že si 
náš severní soused a významný evropský země-
dělský producent uvědomuje, že je třeba chránit 
své zemědělce. Zakázáním pěstování GM plodin 

v celé zemi totiž získají komodity, včetně z nich 
vyrobených potravin, vyšší důvěru evropských 
spotřebitelů. 

„V Evropě panují mezi většinou spotřebitelů vůči 
GM plodinám spíše negativní postoje. Je tedy jasné, 
že polské nebo maďarské potraviny se budou lépe 
prodávat, neboť GM složky v nich konzumenti ne-
najdou. Země, které zakazují pěstování GM plodin 
(s výjimkou vědeckých účelů), podporují konkurence-
schopnost zemědělství a na něj navázaného potravi-
nářského průmyslu,“ vysvětlila Kateřina Nesrstová. 

PRO-BIO Svaz ekologických zemědělců dlou-
hodobě upozorňuje na nebezpečí, jímž mohou být 
GM plodiny pro přírodu a jímž ale rozhodně jsou 
pro tuzemské zemědělství. Nyní je řada na vládě, 
poslancích a dalších odpovědných orgánech, aby 
podobně jako v sousedním Polsku připravili zá-
kon zakazující pěstování GM plodin. Jinak by se 
mohlo klidně stát, že v Češích probuzená důvěra 
v české potraviny poklesne a do nákupních košíků 
si častěji budou vkládat jídlo třeba z Polska nebo 
Německa.

GM PLODINY V EU
Komerčně pěstované GM plodiny v EU: 
Bt kukuřice MON810, GM brambory Amflora

Polní pokusy od r. 1991:
GM kukuřice – 936 polních pokusů, GM řepka 
– 381 polních pokusů, GM brambory – 308 pol-
ních pokusů, GM cukrovka – 282 polních poku-
sů, bavlník, rajčata, tabák, pšenice, rýže, čekanka, 
krmná řepa, řepa (Beta vulgaris vulgaris), topoly, 
sója, aksamitník, slunečnice, ječmen, jablka a lilek
(10–100 polních pokusů). Celkově se v EU vy-
zkoušelo v polních pokusech 85 GM plodin. 

Seznam dostupný na
http://gmoinfo.jrc.ec.europa.eu/gmp_browse.aspx

(Zdroj: bulletin Biotrin – Svět biotechnologií, leden 
2013)

Za PRO-BIO Svaz ekologických zemědělců
Sylva Horáková

Magnum Optimum® získává respekt i nové uživatele
Nedávno představený skládací kontejner 

Magnum Optimum® již prokázal své výho-
dy v praxi a na základě konkrétní aplikace 
byl oceněn v národní soutěži jako Obal ro-
ku 2012. Společnost Schoeller Allibert, která 
tento obal vyrábí a dodává na český a sloven-
ský trh, uplatnila při vývoji řadu inovativních 
prvků. Vznikl tak modulární skládací kontej-
ner, který nastavuje nové standardy v moder-
ní logistice. 

Úspěch kontejnerů Magnum Optimum® potvr-
dilo i další ocenění, kterým je prestižní celosvěto-
vá cena World Star for Packaging. 

V Schoeller Allibert věří, že i tato ocenění po-
mohou přimět uživatele přemýšlet o obalech jako 
o prostředku k úsporám. Je to právě optimalizace 
obalů a související snižování dopravních i sklado-
vacích nákladů, co stále dává potenciál ke zlepšení 
logistických procesů. 

Kromě automobilového a elektrotechnického 
průmyslu se mezi uživatele těchto kontejnerů řadí 
nově také zákazníci z řad potravinářských kon-
cernů.

Dle výrobce je typickým uživatelem Magnum 
Optimum® zákazník, který dbá na náklady v lo-
gistice, kvalitě, ale má jasné cíle i v oblasti environ-
mentální politiky a bezpečnosti práce.

Ukázková vitrína s výrobky firmy Chocolaterie Heinz

Stane se z České republiky osamocený ostrov na mapě střední Evropy 
kvůli podpoře pěstování GM plodin?
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Společnost Unimills
mění svůj název na

GoodMills Česko a. s.

Mlýnská společnost Unimills a. s. změnila k 1. 1. 2013 svůj název na GoodMills 
Česko a. s. Tuto změnu jsme již oznámili a publikovali na více místech. Rádi však 
využíváme tohoto prostoru, abychom se k tomuto kroku a jeho významu znovu 
vyjádřili.

Náš současný název se skládá ze dvou částí. GoodMills poukazuje na naši 
příslušnost k nadnárodnímu holdingu GoodMills Group, který sídlí ve Vídni 
a jehož dceřiné společnosti provozují mlýnskou výrobu v Německu, Polsku, Česku, 
Rakousku, Maďarsku, Rumunsku a Bulharsku. 

GoodMills je, nebo se v krátké době stane, součástí názvů všech našich 
zahraničních sester. Slovní složenina GoodMills (dobré mlýny) nemá poukazovat 
pouze na to, že naše výrobní kapacity dobře fungují a produkují dobré – kvalitní 
výrobky. Má znázorňovat zejména náš společný vztah k naší práci, k jedné 
z nejstarších technologií v dějinách lidstva. Má vyjadřovat étos výrobce základní 
složky lidské výživy.

Druhá část je ve všech případech názvem dané země v příslušném jazyce 
a v případě Bulharska i v příslušném písmu. Chceme tím jasně sdělit, že jsme si 
vědomi místních tradic, které se v našem oboru, v tak relativně malé části světa, 
jakou je střední a jihovýchodní Evropa, překvapivě liší. Kombinujeme moderní 
přístup k podnikání s tradicemi, které mají kořeny hluboko v minulosti.

Naším novým názvem chceme poukázat na to, že na jedné straně jsme jednotní 
ve své rozmanitosti a na straně druhé, že jsme jedineční a přesto jednotní. Toto je 
motiv, který nás vedl k této změně a novému společnému vykročení na naší cestě 
k milionům našich zákazníků.
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Praha (li) – Nová iniciativa 
sdružující některé tuzemské po-
travinářské firmy chce za jejich 
zájmy a za pověst českých výrob-
ků lobbovat u politiků i úřadů. Ví-
ce než 50 zástupců firem, kte-
ří se začátkem února sešli v Pra-
ze na prvním setkání, považuje 
za problém, jak je někdy veřej-
nost o českých potravinách infor-
mována. Iniciátorem seskupení je 
majitel skupiny Agrofert Holding 
Andrej Babiš. Agrofert je nej-
větší agropotravinářská skupina
v Česku. 

Potravinářům prý v nedávné době 
uškodily některé informace v médi-
ích, například výroky poslance Věcí 
veřejných Víta Bárty. „Mnohé údaje 
předkládané spotřebiteli postrádají 
objektivitu a elementární znalost po-

travinářské problematiky, což ovšem 
řadový spotřebitel nemůže vědět,“ 
uvedli potravináři v úvodním spo-
lečném prohlášení. Některé z těchto 
informací jsou prý tak zavádějící, že 
se pohybují „na hranici šíření poplaš-
ných zpráv či poškozování dobrého 
jména výrobců“. Zlepšit informova-
nost veřejnosti o tuzemských potravi-
nách mají mimo jiné blíže nespecifi-
kovaní potravinářští odborníci. 

Například strana VV začala v pro-
sinci pořádat nákupní zájezdy do 
Německa za levnými potravinami, 
v Česku jsou prý předražené. Bárta 
v listopadu označil Babišem vlastně-
né pekárny za oligopol uměle udr-
žující vysoké ceny potravin, čímž 
jednoho z nejbohatších podnikatelů 
v zemi velmi rozčílil. Možná ale do-
jde i k žalobě na Víta Bártu, který 
Andreje Babiše v přímém televizním 

přenosu označil za zloděje. „Je to ne-
horáznost, Andrej Babiš vždy vše, co 
dlužil, zaplatil, a navíc nestrká dru-
hým obálky s penězi,“ uvedl na ad-
resu Bárty Jan Veleba, prezident AK 
ČR. Na nedávné tiskové konferenci 
AK ČR také ocenil skutečnost, že 
Agrofert nemá žádné dceřiné společ-
nosti v daňových rájích, jak je tomu 
u řady jiných, většinou průmyslových 
firem ČR. „Agrofert tady platí řád-
ně daně, sociální a zdravotní pojiště-
ní a to jsou mnohamilionové částky, 
které připlouvají ročně do státního 
rozpočtu,“ dodal Veleba.

Výrobci potravin si dlouhodo-
bě stěžují na to, že tlak řetězců na 
co nejnižší cenu výrobků degraduje 
kvalitu potravin a vede k rostoucí-
mu dovozu levných náhražek ze za-
hraničí. Oboru podle nich výrazně 
uškodilo také zvyšování sazby DPH 

u potravin, která se za posledních 
pět let zvýšila o deset procentních 
bodů a je dnes jednou z nejvyšších
v Evropě. 

Tuzemský potravinářský průmysl 
prý poškozují i demagogická pro-
hlášení některých politiků. „České 
potraviny jsou páté nejlevnější v Ev-
ropské unii podle Eurostatu a jsou 
kvalitní,“ řekl Babiš. Poněkolikáté zo-
pakoval, že trh v oblasti potravinář-
ství v EU není ve skutečnosti volný. 
Některé členské státy prý dotují ex-
port svých potravin. Naopak netarif-
ní opatření tuzemským výrobcům ne-
umožňují vyvážet do některých zemí. 
„Našimi největšími konkurenty jsou 
němečtí a polští producenti,“ uvedl 
Babiš. Mezi oficiálními cíly iniciativy 
jsou podpora české produkce či boj 
proti populismu „takzvaných odbor-
níků“ a některých politiků, kteří si 

prý berou potravinářství jako prostře-
dek zviditelnění. Potravináři chtějí 
také upozorňovat na nekalou konku-
renci a hrozby spotřebiteli v důsled-
ku konzumace nekvalitních potravin. 

Nové seskupení má navázat na po-
dobný projekt vzniklý v roce 2010. 
Iniciativu zemědělských a potravi-
nářských producentů tehdy podpo-
řilo takřka 700 podniků s ročním 
obratem asi 120 miliard. Silné zájmo-
vé skupině se následně podařilo pro-
sadit do tuzemské legislativy návrh, 
podle kterého musí dovozci potravin 
živočišného původu od května 2011 
nahlašovat příchod zásilky do Česka 
nejpozději 24 hodin dopředu. 

„Když do Česka někdo chodí 
z Ameriky a Ruska lobbovat za Te-
melín, proč my bychom nemohli lob-
bovat za naše výrobce,“ poznamenal 
Babiš. 

Iniciativa tuzemských potravinářů chce lobbovat za české výrobky

Žatec, Ústí nad Labem (bo) – 
Český chmel v biokvalitě, který 
se pěstuje především na Žatecku, 
by se mohl začít vyvážet do Ně-
mecka. O druhém únorovém víken-
du o tom v Norimberku jednal Svaz 
ekologických zemědělců PRO-BIO 
s tamní organizací ekologického 
zemědělství Gäa e. V. – Vereini-
gung ökologischer Landbau (GÄA). 
Vyjednávání se týkalo mimo jiné 
certifikace českých ekologicky 
vyprodukovaných komodit. Infor-
movala o tom mluvčí Svazu eko-

logických zemědělců PRO-BIO Syl-
va Horáková. 

Už loni se do Německa začalo vyvá-
žet české biomléko, nyní se cesta ote-
vírá také tuzemskému chmelu či sladu 
v kvalitě bio. 

„V České republice bylo zahájeno 
pěstování chmele v ekologickém reži-
mu. Biopivo Žateckého pivovaru bylo 
uvedeno na trh koncem minulého ro-
ku a německé partnery velmi zaujalo. 
Je zde šance certifikovat chmel a slad 
dle standardů GÄA, podobně jako je 

tomu u mléka, aby i tyto typicky české 
suroviny mohly být využívány němec-
kými pivovarníky,“ uvedla manažerka 
PRO-BIO Svazu ekologických zeměděl-
ců Kateřina Nesrstová. Dodala, že pivo 
v kvalitě bio se v Německu pije mno-
hem více než u nás. 

V České republice je zatím registro-
váno asi deset hektarů pro pěstování 
chmele v biokvalitě. „Nejvíc těch ploch 
je na Žatecku, jednoho pěstitele máme 
také v Tršicích u Olomouce,“ uvedl Jo-
sef Ježek z žateckého Chmelařského 
institutu. 

České biovýrobky sice musejí splňo-
vat evropské normy, podle Nesrstové 
jsou však na kvalitu biovýrobků v Ně-
mecku ještě vyšší požadavky. „Němci 
mají téměř ve všem nadstandardní poža-
davky. Pokud se jedná o biomléko, mu-
sí naši biomlékaři splnit nadstandardní 
požadavky, aby mohli vyvážet do Ně-
mecka. Pokud by se měl vyvážet chmel, 
také bychom museli plnit nadstandard-
ní požadavky,“ uvedla Nesrstová s tím, 
že v tom právě spočívá certifikace. Od-
hadla, že proces certifikace může trvat 
zhruba půl roku až rok. Cesta k vývozu 

českého biochmele do Německa je na 
úplném počátku. 

Ježek upozornil, že poptávka po čes-
kém biochmelu by mohla vzniknout 
i ve Spojených státech. Od ledna 2013 
tu přestala platit výjimka, že biopivo 
vyrobené na území USA smí do urči-
tého množství obsahovat konvenční 
chmel. Od Nového roku to tak není, 
smí se používat jen chmel v biokvalitě. 
„To je možná příležitost pro naše ob-
chodníky. I v Americe už pěstitelé re-
agují na poptávku a rozšiřují plochy,“ 
dodal. 

„Čeští zemědělci jsou ze všech 27 ze-
mí EU jediní, kterým byla obálka Pro-
gramu rozvoje venkova snížena,“ po-
steskl si Veleba a předložil jmenovité 
podpory jednotlivých zemí EU.

Většině států byla totiž tato obálka, 
která přímo rozhoduje o konkurence-
schopnosti zemědělství, zvýšena.

„Šel jsem za prezidentem Zemanem 
proto, že čeští politici nekopou dosta-
tečně za české zemědělství. Čeští země-

dělci jsou jediní ze všech zemí Evropské 
unie, kteří přišli v evropském rozpočtu 
na roky 2014 až 2020 o část peněz na pro-
gram rozvoje venkova, konkrétně o 300 
milionů eur, tedy přibližně o 7,5 mi-
liardy korun,“ prohlásil po schůzce, 
o níž řekl, že splnila jeho očekávání. 
Miloš Zeman ve své době jako premiér 
dokázal nejen zemědělcům naslouchat, 
ale když jej ekonomicky přesvědčili 
o své pravdě, neváhal za ně i zabojovat, 

a když je na jakékoliv straně premiér 
země, mělo by to být i vidět. Totéž platí 
v případě prezidenta. Ten nadcházející 
má zájem se pravidelně scházet se zá-
stupci tohoto sektoru, tedy se zeměděl-
ci, potravináři, ale i českými potravinář-
skými řetězci. Jak uvedl, potřebuje být 
přesně zasvěcený do této problematiky, 
pak může i účinně pomoci.

Eugenie Línková

Při pultovém prodeji lahůdek či mas-
ných výrobků nemají v současnosti 
obchodníci povinnost uvádět složení 
prodávaných produktů, které u bale-
ných potravin bývá deklarováno na oba-
lech. To je podle Tomana špatně. Potra-

vináři proto chtějí uzákonit povinnost 
uvádění podílu hlavní složky výrobku, 
kterou by například u masného výrobku 
mělo být maso. 

„Jestliže někdo vyrábí salám z ma-
sa, aby tam bylo napsáno, že obsahuje

60 nebo 80 procent masa. Jestliže tam 
bude 60 nebo 80 procent sóji, tak aby 
tam bylo uvedeno, že hlavní složka je 
sója,“ upřesnil představu výrobců To-
man. U potravin nabízených v pulto-
vém prodeji podle návrhu potravinářů 
by mělo být do budoucna povinně ozna-
čováno, kdo produkt vyrobil a z jaké 
země výrobek pochází. Tato povinnost 
v současnosti v Česku na základě před-
pisů EU platí pouze u některých potra-
vin, například u ovoce a zeleniny. 

Ministerstvo zemědělství chystá nej-
větší změnu potravinového práva za 

15 let. Navržená novelizace dvou záko-
nů mimo jiné rozšiřuje kontrolní kom-
petence resortu i na oblast veřejného 
stravování. Zároveň by měly vzrůst po-
stihy za klamání při prodeji potravin. 

Potravináři již delší čas upozorňu-
jí, že tlak na nízké ceny jejich výrob-
ků ze strany obchodníků je nutí k na-
hrazování dražší složky levnějšími. 
Dražší kvalitní výrobky podle něj na-
rážejí na cenové požadavky obchod-
ních řetězců a často se kvůli tomu 
nedostanou na regály supermarketů. 
Výrobci potravin proto zvažují možnost

otevření vlastních prodejen, kde by sa-
mi prodávali kvalitní tuzemské výrob-
ky. 

„Hledáme možnost a uvažujeme 
o založení vlastní sítě prodejen,“ řekl 
Toman. „Je to ve stadiu úvah,“ dodal. 
Potravinářské firmy podle něj v sou-
časné době jednají například o tom, 
jak by síť vypadala, zda by jejími vlast-
níky byli členové Potravinářské komo-
ry, zda by šlo o franšízu či dceřinou 
společnost Potravinářské komory. „Je 
to otázka debaty,“ uzavřel šéf potravi-
nářů. 

Český chmel v biokvalitě by se mohl začít vyvážet do Německa

Program rozvoje venkova přišel o velké peníze
Velmi zajímavé jednání proběhlo v přechodném sídle nově zvoleného pre-

zidenta ČR Miloše Zemana, který do inaugurace má svou kancelář v Lore-
tánské ulici č. 13 v Praze, nedaleko Pražského hradu, kam se záhy přemístí.
Zcela cíleně Jan Veleba prezidenta Zemana žádal o politickou pomoc při 
podpoře českých potravin a všeho, co s jejich produkcí souvisí. Vysvětlil
zklamání zemědělců z výsledků jednání summitu EU v Bruselu, na němž se 
začátkem února jednalo o rozpočtu do roku 2020, a Česká republika „dí-
ky“ vyjednávacím schopnostem premiéra Petra Nečase přišla o velké pe-
níze. Snížení přílivu peněz z EU do Programu rozvoje venkova je na úrovni
2,2 mld. eur na 7 let, to je 314 mil. eur evropských peněz na rok. „To je snížení oproti 
současnému období o 20 %,“ dokládal prezidentu Zemanovi na číslech Jan Veleba.

Potravináři chtějí značení obsahu nebalených potravin

Jako každoročně i letos se prv-
ní únorový pátek konal na Slovan-
ském ostrově v Praze v paláci Žo-
fín agrární ples. Byl už dvanáctý, 
s programem velice pestrým a bo-
hatou tombolou s více než 350 ce-
nami. Vyhrával v podstatě každý 
druhý a i ti, co nic nevyhráli, by-
li alespoň nasyceni lahodnou krmí, 
kterou nabídl raut v suterénu palá-
ce hned po předtančením skupinou 
profesionálů z taneční školy Astra. 
Na pódiu se vystřídali Lešek Semel-
ka, Tereza Černochová, Roman Voj-

tek a TOP Band se svými sólisty vy-
hrával k dobré náladě a tanci až do
2 hodin po půlnoci. Těsně před 
ukončením plesu ještě vystoupi-
ly sestry Tena a Marta Elefteriadu. 
V Malém sále paláce Žofín si zase 
přišli na své milovníci muziky Jožky 
Šmukaře, i tam bylo plno.

Tančilo se, hodovalo, popíjelo a ro-
kovalo. Tak by se dal popsat stručně 
průběh večera, na němž se klasicky 
setkávali známí a přátelé ze všech kou-
tů České republiky, z blízka i daleka. 

Nechyběli ani zástupci některých vel-
vyslanectví a řada politiků a význam-
ných osobností. Ani o známé agrární 
podnikatele nebyla nouze a jen z Ag-
rofertu se plesu zúčastnila spolu s je-
ho majitelem Andrejem Babišem celá 
silná sestava manažerů. I sponzorů 
plesu byla řada. Díky nim se totiž kaž-
doročně může konat ples na tak repre-
zentativním místě, jímž palác Žofín 
nesporně je, a naši zemědělci, potravi-
náři s doprovodnými obory, co věrně 
agrobyznis provázejí, si to nesporně 
zaslouží. Živí národ a ne špatně.  (egi)

12. agrární ples byl opět na Žofíně

Praha (bo) – Potravinářská komora ČR chce, aby obchodníci při pul-
tovém prodeji nebalených potravin museli povinně označovat podíl hlav-
ní složky výrobku, například obsah masa v prodávaném salámu či párcích. 
Potravináři zároveň chtějí prosadit povinné označování jména a země půvo-
du výrobce na pultech. V rozhovoru to uvedl prezident PK ČR Miroslav To-
man. Návrh má podle něj být součástí velké novely zákona o potravinách, 
kterou loni na podzim představilo Ministerstvo zemědělství.
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Praha (bo) – Finanční podpora značek 
Klasa a Regionální potravina ze strany stá-
tu klesne letos meziročně o pětinu. Infor-
maci potvrdil mluvčí Státního zemědělské-
ho intervenčního fondu (SZIF) Petr Hlavatý. 
Zatímco loni šlo na marketingovou podporu 

obou označení 250 milionů korun, letos to 
má být jen 200 milionů Kč. Propagace zna-
ček se kvůli poklesu financí sníží. 

„Pro rok 2013 došlo ke snížení rozpočtu o 40 mi-
lionů korun u značky Klasa a 10 milionů Kč 
u značky Regionální potravina, což povede k po-
měrnému omezení marketingových a komunikač-
ních aktivit u obou značek,“ uvedl Hlavatý. Na 
podporu Klasy směřovalo loni 200 milionů korun, 
letos to má být 160 milionů. Na Regionální po-
travinu šlo loni 50 milionů, letos to má být 40 
milionů Kč.

Kromě obou státem podporovaných označení 
je třetí významnou značkou dokládající domácí 

původ potravin také označení Český výrobek – 
garantováno Potravinářskou komorou. To si finan-
cují sami výrobci potravin. Počet firem užívají-
cích logo s českou státní vlajkou loni vzrostl ze 
zhruba 30 o pět desítek. Firmy je používají až pro
1 900 různých výrobků. 

„Těší mě, že o označení mají zájem jak malé 
firmy, tak i velké. Přestože se lidé kvůli nelehké 
finanční situaci snaží na potravinách šetřit, potra-
vinový patriotismus českých zákazníků se zvyšuje. 
„Lidé se díky vlivu zahraničních afér začínají zají-
mat o to, co konzumují,“ uvedl Toman. 

Domácí původ potravin začaly v posledních 
letech kvůli tomuto trendu marketingově využí-
vat také obchodní řetězce, včetně těch, které byly 

v minulosti za nesmlouvavé chování k dodavate-
lům nejvíce kritizovány. Odborníci se shodují, že 
mezi hlavní důvody pro preferenci lokálních po-
travin patří jejich větší čerstvost oproti produk-
tům dováženým z daleka. Například ovoce nebo 
zelenina se kvůli následné přepravě sklízejí v ne-
zralém stavu a chemicky se ošetřují. Z chuťové-
ho i zdravotního hlediska proto podle expertů za 
místními výpěstky zaostávají. 

Nákupem regionálních potravin podpoří li-
dé potravináře a zemědělce ze svého okolí, což 
může pozitivně ovlivňovat zaměstnanost v kraji. 
Nezanedbatelné je i ekologické hledisko, protože 
doprava zboží na velké vzdálenosti zatěžuje život-
ní prostředí výfukovými plyny. 

„Vyhláška reaguje na úspěšný chov kroko-
dýlů v ČR, kteří už dospěli do jateční velikos-
ti, a na poptávku po exotických potravinách,“ 
uvedla. Porážet bude možné pouze krokodýly 
narozené a odchované v zajetí, a to za podmí-
nek stanovených zákonem na ochranu zvířat 
proti týrání. Na zdravotní nezávadnost produk-
tů bude dohlížet Státní veterinární správa ČR. 

„Právní úprava určuje hygienické a veteri-
nární požadavky na podniky, v nichž se bude 
krokodýlí maso a další produkty zpracovávat. 
Vyhláška, která prošla notifikační procedurou 
u Evropské komise, začne platit od 1. března,“ 
uvedla mluvčí. 

Získávání masa a dalších živočišných pro-
duktů z chovaných krokodýlů na farmách ev-
ropská legislativa neupravuje. Dosud neexisto-
vala ani česká právní úprava, která by se touto 
problematikou zabývala, dodala Böhmová. 

Více než 200 krokodýlů nilských chová na 

své farmě ve Velkém Karlově jihomoravský 
zemědělský podnik Agro Jevišovice. Předlo-
ni ho včetně chovu exotických plazů koupila 
skupina Agrofert Holding podnikatele An-
dreje Babiše. „Na novelu jsme čekali hodně 
dlouho a hodně se to táhlo. Konečně můžeme 
redukovat chov, protože dosud se neporáželo 
vůbec,“ řekl ředitel Antonín Kyjovský. „Máme 
jich 204 a jejich chov stojí dost peněz,“ dodal. 

Chov rozjel bývalý majitel, který zakou-
pil krokodýly z uzavřených chovů ve Francii 
a v Thajsku, dnes je jim devět a sedm let. Chov 
vznikl i proto, že potravou zvířat byla prasata 
a kuřata, která by jinak skončila v kafilerii. 

Agro Jevišovice je domluveno s Kostelec-
kými uzeninami, které zajistí bourání a balení 
krokodýlího masa. „Je to poměrně jednodu-
chá činnost, mají k tomu vše potřebné,“ do-
plnil ředitel. Jako s odběrateli počítá hlavně 
s hotely a restauracemi. 

Podpora značek Klasa a Regionální potravina klesne letos o pětinu

V Česku bude možné
od března porážet krokodýly

VIII. Symposium Společnosti
pro probiotika a prebiotika

Společnost pro probiotika a prebiotika pořádá dne 10. dubna 2013 celodenní již VIII. Symposium
s mezinárodní účastí. Místo konání je v Kongresovém centru Ústřední vojenské nemocnice
v Praze 6 - Střešovicích. Na symposiu vystoupí zahraniční host prof. Christoph Bührer z Berlína, 
který přednese sdělení na téma probiotika a nekrotizující enterokolitida u dětí s nízkou porodní 
hmotností. Během symposia bude udělena cena za nejlepší původní vědeckou publikaci autorů 
do 35 let zaměřenou na střevní mikroorganismy, probiotika a prebiotika.

Pozvánku naleznete na adrese:
www.probiotika-prebiotika.cz nebo u sekretářky společnosti paní Jany Vojtkové

(email: j.vojtkova@lfmotol.cuni.cz, tel. 224432101).
Symposium je pořádáno bez kongresového poplatku. 

Prof. MUDr. Jiří Nevoral, předseda,
Prof. Ing. Vojtěch Rada, CSc., vědecký tajemník

Praha/Brno (bo) – V České republice bude možné od března porážet krokodýly. Nove-
la vyhlášky Ministerstva zemědělství dále umožňuje zpracování jejich masa a jeho ná-
sledný prodej. Sdělila to mluvčí MZe Kateřina Böhmová. 
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VYHLAŠUJÍ 11. ROČNÍK SOUTĚŽE

„Mlékárenský výrobek 
roku 2013”

I. PODMÍNKY PRO PŘIHLÁŠENÍ VÝROBKU
Do hodnocení Mlékárenský výrobek roku 2013 
mohou výrobní společnosti přihlásit jakékoliv 
výrobky, které jsou vyráběny v  České 
republice a zde rovněž uváděny na trh.

Výrobky mohou být přihlášeny v  těchto 
kategoriích:
�  tekuté výrobky (mléka, smetanové výrobky)
�   jogurty a zakysané výrobky včetně mléčných 

nápojů
�  másla a mléčné pomazánky
�  tvarohy a tvarohové výrobky
�  sýry přírodní
�  sýry tavené
�  speciality (např. pudingy aj.)

Samostatnou kategorií je „Novinka roku“, 
do které mohou být přihlášeny zcela nové 
mlékárenské výrobky uvedené na trh v období 
od 1. dubna 2012 do 31. března 2013.

Za nový výrobek je považován mlékárenský 
produkt, který byl nově vyvinut nebo u něj byla 
zásadním způsobem změněna receptura nebo 
technologie výroby, vzhled, anebo je prodáván 
ve výrazně změněném obalu, který rovněž 
přináší určitý inovační náboj. 

Každá společnost může přihlásit více výrobků. 
Přihlášky budou zasílány na adresu: 

Českomoravský svaz mlékárenský,
V Olšinách 75, 100 00 Praha 10.

V  přihlášce bude uveden název výrobku, 
kategorie, do které je přihlašován, popis 
a charakteristika výrobku, rozšířenost v obchod-
ní síti, případně prodaný objem a podíl na trhu.

V případě kategorie „Novinka roku“ je nutné také 
vyznačit datum uvedení na trh a popsat inovační 
přínos.

II. HODNOCENÍ
Výrobky budou hodnoceny komisí nezávislých 
odborníků a  zástupců pořadatelů. Odborným 
garantem je VŠCHT, Ústav technologie mléka 
a  tuků. Organizátor akce sdělí přihlášeným 
firmám data a  podmínky pro předání vzorků 
k hodnocení. Za každý výrobek uhradí výrobce 
správní poplatek ve výši 1 500,- Kč.

Titul „Mlékárenský výrobek roku 2013”, resp. 
„Novinka roku 2013“ bude udělen v kategoriích, 
kde budou hodnoceny minimálně tři přihlášené 
výrobky. Pořadatelé si vyhrazují právo podle 
počtu přihlášených výrobků některé kategorie 
sloučit nebo zrušit.

POZOR!

TERMÍN ODEVZDÁNÍ PŘIHLÁŠEK:

NEJPOZDĚJI DO 12. 4. 2013

III. VYHLÁŠENÍ VÝSLEDKŮ
Mlékárenské výrobky roku budou vyhlášeny na 
akci „Světový den mléka” dne 28. května 2013 
v Břevnovském klášteře. Oceněným výrobcům 
předá diplomy ministr zemědělství ČR.

Ing. Jiří Kopáček, CSc., v. r.
Českomoravský svaz mlékárenský

mobil: 602 271 315,
e-mail: info@cmsm.cz

Mediální partneři:
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Velké Popovice – Do Pivovaru Vel-
ké Popovice zavítalo v loňském roce 
takřka 28 tisíc turistů. K nejčastěj-
ším návštěvníkům patří tradičně Če-
ši, tvořící více než polovinu celkové 
návštěvnosti. Zahraniční hosté sem 
přijíždějí hlavně ze zemí, v nichž 
je Kozel rovněž populárním pivem. 
Nejpočetnější skupinu tvoří Rusové
a následně turisté z Maďarska. Vel-
kopopovický pivovar, jedno z nejna-
vštěvovanějších míst v regionu, láká
stále více návštěvníků ze vzdále-
ných zemí, například z Japonska, 
Kanady a Tchaj-wanu.

V roce 2012 byla ve velkopopovic-
kém pivovaru dokončena nová pro-
hlídková trasa, která je nyní rozšířena 
o návštěvu sklepů s ochutnávou piva 
Velkopopovický Kozel, a především 
o unikátní tunel, spojující sklepy se stá-
čírnou. U vstupu do sklepů je možno 
zhlédnout největší dřevěný pivovarský 
sud o objemu 96 hl, v budově stáčírny 

přibyla nově expozice vývozu piva Vel-
kopopovický Kozel do celého světa.

Popovický pivovar s téměř 140letou 
tradicí vyhledávají nejčastěji tuzem-
ští návštěvníci. Od Prahy je vzdálen 
pouhých patnáct kilometrů, proto je 
ideálním cílem pro pěší i cyklistickou 
turistiku. Jeden z architektonicky nej-
zajímavějších pivovarů přitahuje stá-
le více pozornosti také ze zahraničí, 
úměrně rostoucí oblibě piva Velkopo-
povický Kozel. Češi přijíždějí přede-
vším individuálně, zahraniční návštěv-
níci sem dorazí většinou organizovaně
s cestovními kancelářemi. 

„Neustále hledáme nové, atraktiv-
ní možnosti, jak našim návštěvníkům 
přiblížit historii pivovaru a výrobu na-
šeho piva. Samozřejmě neopomíjíme 
přirozenou součást pivovaru a živou 
legendu kozla Oldu, kterému jsme se 
s pomocí plzeňských bednářů postarali 
o nový příbytek,“ shrnula novinky roku 
2012 Eva Kršňáková, vedoucí návštěv-
nického centra Pivovaru Velké Popovi-
ce. 

K návštěvnosti Popovic přispívá 
i řada speciálních akcí pořádaných 

v pivovaru v průběhu celého roku. 
K vyhlášeným patří každoroční Vepřo-
vé hody, jarní Pochod krajinou barona 
Ringhoffera, slavnosti Den Kozla, Lé-
to s Kozlem a další. Na bohatý pro-
gram se mohou těšit návštěvníci i v le-
tošním roce. 

Návštěvu pivovaru lidé propojují 
i s nákupem v kozlím obchodě, který 

nabízí širokou škálu dárkových před-
mětů s logem Velkopopovický Kozel, 
a s posezením ve stylové restauraci Vel-
kopopovická Kozlovna vedle pivovaru, 
kde Kozlovy gurmánské dny přinášejí 
svým hostům nabídku speciální gastro-
nomie.

AMI Communications, spol. s r. o. 

Unikátní tunel vedoucí přes sklepy Velkopopovického pivovaru
se stal v roce 2012 oblíbenou atrakcí

Plzeňský biskup požehnal dle tradice
velikonoční várku piva Pilsner Urquell

Jemné síto tří nemilosrdných kol. 
Nejprve první, zahřívací. Následo-
valo semifinále a nakonec strhují-
cí finále. Dva ovocné mixy pivovaru 
Samson od začátku naplňovaly ro-
le favoritů. Přes přísné degustáto-
ry došly Grep a Lemon suverénně až 
mezi elitu a tam podle názoru poro-
ty nestačily pouze na jediného sou-
peře. I tak si ale z prestižních Slav-
ností piva v Táboře odvezly Samson 
Mix Grapefruit stříbrnou a Samson 
Mix Lemon bronzovou pečeť!

Z hlediska účasti pivovarů v odborné 
degustační soutěži jsou Slavnosti piva 

v Táboře největší svého druhu v České 
republice. Odborné degustace jsou přís-
ně anonymní a oficiálně garantované 
odbornými autoritami. Mezi experty 
z pivovarů degustovali pivo i doktoran-
di VŠCHT a jako nezávislí degustátoři 
se slavností zúčastnili dokonce i sládci 
z Japonska, Ukrajiny, Ruska a Polska. 
Ty všechny ovocné mixy z pivovaru 
Samson přesvědčily o své vynikající 
chuti a kvalitě.

Od prvních kol proto sbíraly v tá-
borském hotelu Palcát vysoké známky
a ve finále pak předčily všechny soupe-
ře z větších pivovarů. Opět se ukázalo, 
že vedení pivovaru Samson vyšla sázka 

na spolupráci s renomovaným rakous-
kým producentem radlerů, který s ji-
hočeským pivem namíchal už čtyři pří-
chutě – ke Grepu a Lemonu přibyly ve 
druhé půlce minulého roku netradiční 
Špeck a Černý rybíz. 

A hlavně ten prvně jmenovaný s na-
hořklou grepovou příchutí byl úspěš-
ný už v loňském roce. Ve spotřebitel-
ském testu Mladé fronty Dnes obsadil 
Samson Mix Grapefruit druhé mís-
to. Redakci Blesku dokonce chutnal 
nejvíc, stejně jako expertům z Pivní 
extraligy.

„Po loňském úspěchu ochucených 
piv Samson Mix je naším cílem udržet 

a přeskočit nastavenou laťku. V plánu 
je proto mimo jiné i jedna nová a na 
českém trhu zatím neznámá příchuť,“ 
přibližuje plány pivovaru jeho obchodní 
ředitel David Posekaný.

 VÝSLEDKY
MÍCHANÝCH PIV

1. Zvíkov Radler
2. Samson Mix Grapefruit
3. Samson Mix Lemon

Vladimír Vořechovský,
Comunica, a. s.

Pivní mixy Samson Grep a Lemon
byly na táborských Slavnostech piva na „bedně“ vítězů

Monsignore František Radkovský, biskup plzeňský, požehnal základní suroviny –
– plzeňskou vodu, plzeňský slad a žatecký chmel, ze kterých se Pilsner Urquell vyrábí. 

Stalo se již tradicí, že plzeňští sládci 
připravují pro období Velikonoc požeh-
nanou várku piva Pilsner Urquell. Proto 
plzeňský biskup Monsignore František 

Radkovský požehnal ve varně plzeňské-
ho pivovaru nejprve plzeňský slad, ža-
tecký chmel a plzeňskou vodu, tedy suro-
viny, ze kterých se Pilsner Urquell vyrábí 
již více než 170 let. Poté za asistence 
sládka Václava Berky požehnal várku 
velikonočního piva pro letošní rok. 

I letos poputuje symbolických 2013 
lahví z velikonoční várky ke Svatému 
stolci do Vatikánu jako dar plzeňského 
pivovaru a plzeňských občanů k osla-
vě a pro oficiální události, které se tam 
uskuteční v souvislosti s velikonočními 
svátky. Z tohoto důvodu se požehnání 

poprvé zúčastnil i stálý zástupce Vatiká-
nu v České republice Giuseppe Leanza. 

„Plzeňský ležák Pilsner Urquell puto-
val pravidelně do Vatikánu již na kon-
ci 19. století. Před třemi lety jsme tradici 
obnovili a zasíláme ke Svatému stolci 
pivo vždy v období Velikonoc. Pilsner 
Urquell, který poputuje koncem března 
k papeži Benediktu XVI., bude stejný jako 
ten, který si vychutnával jeho dávný před-
chůdce Lev XIII. před více než 110 lety.
Receptura ani použité suroviny se za více 
než 170 let nezměnily,“ řekl po požehná-
ní plzeňský sládek Václav Berka.

Požehnanou a certifikovanou zásil-
ku piva Pilsner Urquell vypraví Plzeňští 
z pivovaru týden před Velikonocemi. 
Společně s ní poputuje do Říma i origi-
nální dar – umělecký předmět, jehož po-
doba se začíná rodit na utajeném místě.

AMI Communications, spol. s r. o.

Ve varně plzeňského pivovaru požehnal plzeňský biskup Monsignore 
František Radkovský velikonoční várku piva Pilsner Urquell. Část požeh-
nané várky bude po pěti týdnech ležení a zrání směřovat do Vatikánu jako
dar města Plzně a Plzeňanů k oslavám velikonočních svátků. Osobně se 
této události poprvé zúčastnil stálý zástupce Vatikánu v České republice
Giuseppe Leanza.

A jak se starorežné daří v součas-
nosti?

„Se značkou Palírna U Zelené-
ho stromu se zákazníci setkávají na 
destilátech, tedy hruškovici, slivovici, 
starorežné a režné,“ vysvětluje marke-
tingová manažerka GSD Alena Bůž-
ková. „Exportujeme pod její značkou 
i absinthy do celého světa. Setkat se 
s ní můžete v Rusku, Spojených stá-

tech amerických, Kanadě nebo třeba 
ve Francii. Je nejúspěšnější exportní 
položkou celé společnosti,“ dodává 
Bůžková. 

A jak to vypadá v řeči čísel?
„Ročně se prodá přes milion lahví 

s etiketou se značkou Palírna U Zele-
ného stromu,“ říká Alena Bůžková.

GRANETTE & STAROREŽNÁ
Distilleries a. s.

Jubilejní režná na pulty
Letošní čtyřsté devadesáté páté výročí založení Palírny U Zeleného 

stromu v Prostějově chce likérka GRANETTE & STAROREŽNÁ Distilleries, 
která je vlastníkem této nejstarší palírny fungující bez přerušení v Evro-
pě, oslavit jubilejní režnou. Chystá se proto limitovaná edice se speciál-
ní etiketou. Fajnšmekři si její koupí přijdou na své. Vždyť půjde o dvacet 
let stařenou režnou! To ovšem bude jediný rozdíl oproti tradičnímu ná-
poji. Za celých téměř 500 let se receptura nezměnila. Stále se při výro-
bě starorežné používá jedenáct druhů bylin, stále probíhá staření v dubo-
vých sudech a i doba je stejná. Zkrátka likérka GRANETTE & STAROREŽNÁ
Distilleries ctí tradice a rozhodně v nich chce i nadále pokračovat.
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Staropramen 11o a Staropramen 
Nealko potvrdily své kvality a na 
23. reprezentačních Slavnostech pi-
va v Táboře získaly ocenění za dru-
hé místo v kategorii nealkoholic-
kých piv a třetí místo mezi pivy je-
denáctistupňovými. Potvrdilo se, že 
česká pivní dvojka z centra Prahy 
vaří kvalitní a dobré pivo i více než 
140 let od doby, kdy byl smíchovský 
pivovar založen.

Uspět na prestižní soutěži, která je 
z hlediska účasti největší pivní slavností 
v České republice, je pro smíchovský 
pivovar velkým úspěchem. I z toho dů-
vodu, že degustace jsou přísně anonym-
ní a garantované odbornými autorita-
mi. Většinou jde o sládky přihlášených

pivovarů, odborné degustátory a stu-
denty odborných vysokých škol.

Druhé místo mezi nealkoholickými 
pivy jen potvrzuje oblíbenost Staropra-
menu Nealko. V předchozích letech 
totiž toto pivo v silně obsazené a stále 
oblíbenější kategorii dvakrát za sebou 
zvítězilo. Staropramen Nealko vychá-
zí vstříc milovníkům piva, kteří musí 
usednout za volant, případně si chtějí 
dát k obědu točené pivo bez alkoholu 
během pracovního týdne.

Dalším úspěchem pivovaru Staropra-
men je i třetí místo pro Staropramen 
11o, který uspěl v konkurenci více než 
30 vzorků. Od běžných světlých jede-
náctek se odlišuje především použitím 
karamelového sladu. Ten se standard-
ně používá hlavně u tmavých ležáků, ve 

světlých pivech se s ním často nesetká-
te. S nápadem na inovovanou recepturu 
přišel v roce 2010 Jan Špaček, techno-
log výroby piva ve Staropramenu. Díky 
karamelovému sladu získalo pivo cha-
rakteristickou barvu i plnou chuť. 

„Ačkoliv Staropramen 11o je pivo po-
měrně mladé, jeho základ vychází ze 
zkušeností, které se v pivovaru ležícím 
prakticky v centru Prahy předávají už 
od května roku 1871, kdy se na Smícho-
vě slavnostně uvařila první várka piva. 
Jedenáctka je ale zároveň ukázkou to-
ho, že kvalitní základ je potřeba pro-
pojovat s novými nápady. Díky tomu 
pak můžeme lidem nabídnout zajímavé 
pivo odpovídající dnešním trendům,“ 
říká spoluautor receptury tohoto piva 
Jan Špaček ze Staropramenu.

O  Z L A T É  P I V N Í  P E Č E T I

Titul Česká pivní pečeť se uděluje 
již pravidelně na táborských Reprezen-
tačních slavnostech piva, letos už po 

třiadvacáté. Titul se uděluje celkem ve
24 soutěžních kategoriích, jako napří-
klad světlé výčepní pivo, světlý ležák 
nebo nealkoholické pivo. Soutěže se 
pravidelně účastní desítky pivovarů jak 
z Česka, tak i ze zahraničí. Zlatou pivní 
pečeť uděluje komise složená z odbor-
ných degustátorů, především sládků. Ti 
ve slepých degustačních testech posuzu-
jí vlastnosti piva důležité pro běžné kon-
zumenty, tedy čirost a pěnu, chuť, hoř-
kost a říz. Na objektivitu anonymních 
degustaci i průběh soutěže po celou do-
bu dohlížela renomovaná certifikační 
společnost TÜV SÜD, 3EC Internatio-
nal, Bureau Veritas a Státní zemědělská 
a potravinářská inspekce.

Pavel Barvík,
Pivovary Staropramen s. r. o. 

Staropramen zahájil rok 2013 na stupních vítězů. Na 23. táborských
 Slavnostech piva uspěla Staropramen 11o i Staropramen Nealko

Portfolio značky Zlatopramen se 
opět rozrůstá – na trh přichází no-
váček Zlatopramen N•A. Zákazníci 
se mohou těšit na první lok o stu-
peň zábavnějšího nealkoholického 
piva od února 2013. 

Uvedení nového produktu Zlatopra-
men N•A posiluje celorepublikově za-

vedenou a rostoucí značku. Zlatopra-
men tak vychází vstříc nejen řidičům, 
manažerům a sportovcům, ale obecně 
všem, kteří si chtějí vychutnat lahod-
nou a osvěžující chuť piva a přitom se 
plně soustředit na výkon. Tento trend 
potvrzuje i výzkum agentury Spectra 
z roku 2012, který uvádí, že nejčastěji 
pijí nealko vysokoškolsky a středoškol-
sky vzdělaní muži ve středních letech. 
Nejvíce nealka se pak vypije v Praze 
a na Moravě.

Název produktu N•A je ve světě nej-
častěji používanou zkratkou pro nealko-
holické pivo – a značka Zlatopramen se 
tak chce stát pochopitelnější pro cílo-
vou skupinu spotřebitelů a udávat nový 
trend v nealkoholických pivech. „Chce-
me se odlišit od konkurence a naše spo-
třebitele pobavit. Ukážeme, že si člověk 

Značka Zlatopramen představuje o stupeň zábavnější nealko Zlatopramen N.•A
může užívat i s nealkoholickým pivem, 
a představíme ho jinak, než by lidé če-
kali. Produkty uvádíme v moderním 
a progresivním designu,“ uvedla k nové 
značce manažerka Lenka Kroupová ze 
společnosti HEINEKEN, která má Zla-
topramen na starosti. Konzumenti se 
podle ní mohou v únoru a březnu těšit 
na reklamní vizuály v místech prodeje 
a též i na internetu a sociálních sítích, 
nové nealkoholické pivo se představí 
i v tisku, v červnu pak i v televizi. 

Zlatopramen N•A se vyrábí podle 
originální receptury z nejkvalitnějších 
surovin a je charakteristický lahodnou 
a jemně nahořklou chutí opravdového 
piva. Prodávat se bude v plechovkách, 
třetinkových skleněných lahvích, v re-
stauracích pak čepovaný ze sudu. Do-
poručené prodejní ceny začínají na

10,90 Kč za 0,33l lahev, plechovku 
o objemu 0,5 l koupíte za 14,90 Kč. 

* * *

O stupeň lepší nealkoholické pivo Zla-
topramen N•A se na českém pivním trhu 
poprvé objevilo v únoru 2013. Nahradi-
lo tak značku Fríí, kterou HEINEKEN 
svým spotřebitelům nabízel od roku 2010. 
Zlatopramen N•A je charakteristický la-
hodnou a jemně nahořklou chutí oprav-
dového piva. Spotřebitelům tak nabízí 
variantu k příležitostem, které si chtějí 
naplno prožít, ale současně chtějí mít pod 
kontrolou všechny své smysly. Prodává se 
v půllitrových a třetinkových lahvích, ple-
chovkách a v restauracích i čepovaný ze 
sudu.

PLEON Impact

Horeca Select Black Label 

Prémiová řada uzenin s původní 
recepturou, pravostí a kvalitou.

9263_MAKRO_HS-Salami-255x184.indd   1 2/26/13   11:17 AM



16 / nabídky – informace Potravinářský zpravodaj 2 / 2013

Ústav pro vyšetřování potravin

je moderní pracoviště provádějící

laboratorní vyšetření a analýzy

zdravotní nezávadnosti surovin a potravin 

živočišného i rostlinného původu

dle evropské normy

ČSN EN ISO/IEC 17025:2005.

NABÍZÍME:

�  senzorické zkoušení potravin

�   mikrobiologické a chemické rozbory

potravin, surovin, vod a krmiv

�  laboratorní kontrolu hygieny prostředí

�  poradenskou činnost

�  množstevní slevy dle rozsahu zakázek

ÚSTAV
PRO
VYŠETŘOVÁNÍ
POTRAVIN s. r. o.

Akreditovaná zkušební laboratoř č. 1164

K Hrnčířům 25, Praha 4 - Šeberov, 149 00
E-mail: uvp.praha@seznam.cz

Tel.: 261 910 023
Mob.: 603 446 049 

www.uvp-praha.cz

AGRAL - RE + PZ 2012.indd   1 8.6.2012   11:48:10
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16. mezinárodní veletrh pro gastronomii

24.–26. 4. 201324.–26. 4. 201324.–26. 4. 2013

Výstaviště Praha Holešovice – Česká republika • Denně pro odborníky 11 – 14, pro veřejnost 14 – 20
Exhibition Ground Prague – Czech Republic • Daily for professionals 11am – 2pm, for public 2pm – 8pm

Šunky k vínu
Nejvybranější čaje světa

Sklo nejen pro víno
To nejlepší k vínu

Partneři projektu
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Vino a Delikatesy 2013 A4.indd   1 21.2.2013   15:02:19

Praha – Zástupci Národního vinařského 
centra a Svazu vinařů České republiky před-
stavili výsledky Salonu vín ČR – národní sou-
těže vín 2013, nejvyšší a největší soutěže vín 
v České republice. Zveřejněna byla vítězná 
vína v jednotlivých kategoriích, nejlepší ko-
lekce soutěže, složení sta nejlépe hodnoce-
ných vín, kterým byl přidělen titul Salon vín 
České republiky, a samozřejmě také absolut-
ní Šampion soutěže. 

Absolutním Šampionem a zároveň vítězem ka-
tegorie bílých suchých a polosuchých vín se stalo 
v konkurenci 1622 přihlášených vín Chardonnay, 
2011, pozdní sběr, ze Zámeckého vinařství Bzenec. 
Hrozny pocházejí ze slovácké vinařské podoblas-
ti, z obce Vracov, viniční tratě Klínky. Šampion 
se vyznačuje intenzivní, ale přitom jemnou vůní 
a medovými tóny. Strukturovaná plná chuť se svě-
ží kyselinkou a náznakem zralých citrusů dovedla 
toto víno přes tři kola hodnocení až na vrchol naší 
nejprestižnější soutěže vín. 

Mezi červenými víny bylo nejlépe hodnoceno 
Svatovavřinecké barrique 2011, pozdní sběr, spo-
lečnosti MORAVÍNO, s. r. o. 

V kategorii bílých polosladkých vín se poro-
ta shodla na Sauvignonu 2011, výběr z hroznů,
z Vinařství U Kapličky.

Jako nejlepší v kategorii bílých sladkých vín zví-
tězilo Rulandské šedé 2009, ledové víno, společ-
nosti ZNOVÍN ZNOJMO, a. s.

Z vín rosé a klaretů porota vybrala Rosé Růžený 
2011, VOC, vinaře Ing. Jana Stávka, Ph.D.

V kategorii jakostních šumivých vín zvítězil 
Louis Girardot brut 2008, jakostní šumivé 
víno s. o., od společnosti BOHEMIA SEKT,
s. r. o.

Cenu za nejlepší kolekci vín si odnesla společ-
nost Zámecké vinařství Bzenec, s. r. o.

„Letošní kolekce špičky mezi moravskými a čes-

kými víny potvrdila kvalitu ročníku 2011, který se do 
letošního Salonu vín prosadil hned 77krát ze sta,“ 
komentoval ředitel Národního vinařského centra 
Ing. Pavel Krška. 

O VÍNECH V SALONU VÍN 
V poměrovém zastoupení bylo do kolekce vy-

bráno 64 vín bílých, 33 vín červených, 1 růžové 
víno a 2 vína šumivá. 

Odrůdová skladba čítá 25 odrůd révy vinné
a 6 vín cuvée. Nejúspěšnějšími odrůdami letošní-
ho ročníku se staly Ryzlink rýnský s 13 zastoupe-
ními, dále Sauvignon s 10 zastoupeními a Char-
donnay s 8 zastoupeními.

Podle jakostního zařazení je v letošním Salonu 
vín ČR nejvíce vín v pozdním sběru (56) následo-
váno 24 víny výběru z hroznů.

Ročníkem s největším zastoupením je ročník 
2011 se 77 víny, ročník 2009 s 12 a ročník 2010 
s 5 víny. Nejstarší víno je z roku 2005. 

V letošním roce byly nejúspěšnější tyto firmy: 
Zámecké vinařství Bzenec, s. r. o., s 8 víny; Vin-

né Sklepy Valtice, a. s. se 7 víny, PATRIA Koby-
lí, a. s., se 6 víny a Vinselekt Michlovský, a. s.,
s 5 víny. Celkem dodá vína do expozice Salonu vín
54 vinařských firem. 

Nejvíce zastoupenou vinařskou podoblastí je 
v letošním Salonu vín mikulovská vinařská pod-
oblast s 28 víny, ale to je dáno její největší rozlo-
hou a proporcionálním zastoupením vín v Salonu 
vín právě podle rozlohy v jednotlivých vinařských 
podoblastech. 

O SOUTĚŽI
A SALONU VÍN ČR

V úvodních kolech soutěže, hodnotících
vína ve vinařských podoblastech velkopavlovic-
ké, mikulovské, slovácké a znojemské a z vinař-
ské oblasti Čechy, bylo z 1622 vzorků vybráno 
1051 nejlepších vín, která postoupila do prvního 
celostátního kola soutěže. Nejlepších 200 se ná-
sledně probojovalo do 2. kola, z kterého vzešlo 
100 nejlepších vín oceněných titulem Salon vín 
České republiky, absolutní Šampion, vítězové 

jednotlivých kategorií a titul pro nejlepší kolekci 
celé soutěže.

Nový ročník celoroční degustační expozice 
Salonu vín ČR byl veřejnosti otevřen v sobotu 
2. března 2013 tradičně na zámku ve Valticích.

VÝBĚR DEGUSTÁTORŮ 
A SYSTÉM HODNOCENÍ

V komisích soutěže každý rok zasedají naši 
nejlepší degustátoři, kteří jsou spolu s nejmo-
dernějším počítačovým systémem, vícekolovým 
hodnocením a garancí Svazu vinařů ČR zárukou 
objektivity a výběru skutečně nejlepších vín z Mo-
ravy a Čech.

Důležitým a zcela zásadním atributem soutěže 
je požadavek na předchozí nalahvování přihlašo-
vané partie vína a odběr a zapečetění vzorků pří-
mo u výrobce vína organizátorem soutěže, který 
má právo na výběr libovolných 6 lahví z přihlašo-
vané partie.

 
ZÁŠTITA

Záštitu nad Salonem vín – Národní soutěží vín 
2013 převzal, stejně jako loni, prezident České 
republiky Václav Klaus. 

VYHODNOCENÍ
NÁVŠTĚVNICKÉHO HLASOVÁNÍ 

UPLYNULÉHO ROČNÍKU
Již několik let mohou návštěvníci degustační 

expozice Salonu vín hlasovat pro svá nejoblíbeněj-
ší vína a vinařství. V roce 2012 byly u návštěvníků 
nejoblíbenější:

Vína:
1)  Hibernal, pozdní sběr, 2010, 

vinařství Jakub Šamšula
2)  Pálava, výběr z hroznů, 2009,

Gotberg a. s.
3)  Chardonnay, pozdní sběr, 2010,

vinařství Jakub Šamšula

Vinařství:
1) Jakub Šamšula – vinařství Čejkovice
2) Znovín Znojmo, a. s.
3) Vinné sklepy Valtice, a. s.

Sto nejlepších moravských a českých vín pro rok 2013
S A L O N  V Í N  Č E S K É  R E P U B L I K Y  B Y L  O T E V Ř E N  2 .  B Ř E Z N A

Salon vín opět otevírá své brány

Kromě ochutnávky, kterou je možno absol-
vovat v několika různých režimech s výkladem 
sommeliera či samostatně, si návštěvníci mohou 
své favority po jednotlivých lahvích také nakoupit 
a vychutnat si je i později nebo jimi obdarovat 
své blízké. 

Letos na návštěvníky Salonu vín čeká 64 vín
bílých, 33 vín červených, 1 růžové víno a 2 ví-
na šumivá, nejčastěji ročníku 2011, ale výjimkou 
nejsou ani vína starší, která zrála několik let do 
optimální kondice. Spektrum vystavených vín je 
opravdu široké. Najdete zde 25 odrůd, speciality 
jako slámové či ledové víno, vybírat můžete po-
dle vinařských podoblastí, tedy původu hroznů, 
podle výrobce, tedy oblíbeného vinařství, nebo 
vlastností vína, která jsou u každého vzorku zná-
zorněna na přehledném diagramu. 

Stejně jako v minulých letech i letos budou 
v průběhu roku představována moravská a čes-
ká vína nad rámec stovky vín kolekce Salonu vín 

ČR. Půjde např. o jarní prezentaci růžových vín, 
letní prezentaci vín mladých, vín oceněných na 
zahraničních soutěžích atd.

Letos připravuje Národní vinařské centrum 
také novinku v podobně „elektronického kata-
logu“, který volitelně nahradí klasický katalog. 
Návštěvník expozice si bude moci veškeré 
informace zobrazit na svém smart-phonu či ta-
bletu, dělat si k jednotlivým vínům poznámky, 
hodnotit si je, dělat si „nákupní seznam“ atd.

Součástí expozice Salonu vín je také naučná 
vinařská výstava a prodejna dárkových předmětů, 
vinařské literatury, degustátorských skleniček či 
sommelierských potřeb. 

Aktuality o víně můžete sledovat na interneto-
vých stránkách:

www.salonvin.cz, www.vinazmoravy.cz,
www.vinazcech.cz.

Daniel Kříž, Omnimedia, s. r. o.

Stejně jako každý rok se těší příznivci prvotřídních moravských a českých vín na pře-
lom února a března, kdy otevírá své brány Salon vín. Tato degustační expozice stovky 
nejlepších moravských a českých vín nabídne od 2. března v zrekonstruovaném sklepe-
ní zámku ve Valticích to nejlepší, co naši vinaři vyrobili a přihlásili do Salonu vín – ná-
rodní soutěže vín ČR, největší a nejvyšší soutěže vín v České republice. Jejich vína pro-
šla několikakolovým výběrem odborných komisí a utkala se v konkurenci více než šestnácti
set uchazečů o prestižní titul. Nabídka Salonu vín je tak naprostou špičkou a výkladní 
skříní našeho vinařství a bezpochyby také největší vinařskou atrakcí v České republice. 
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Z A J Í M A V O S T I  Z E  S V Ě T A
SUPERVÝŽIVNÁ 

PUFOVANÁ RÝŽE
Výsledkem nového postupu pufování rýže je 

supervýživná forma obsahující trojnásobně vyš-
ší množství bílkovin. Produkt je zároveň bohatý 
i na ostatní živiny. Takto zpracovaná rýže je proto 
ideální surovinou pro snídaňové cereální výrob-
ky, snacky a nutriční tyčinky. Informaci o výsled-
cích výzkumu vědců z Cornell University přináší 
časopis ACS’ Journal of Agricultural and Food 
Chemistry.

Komerčně pufovaná rýže se připravuje parní 
extruzí, při níž extrudér protlačuje za vysoké tep-
loty a tlaku rýžovou mouku smíšenou s vodou 
úzkou trubicí. Při výstupu z trysky se rýže pů-
sobením expandující a unikající páry nafoukne. 
Při tomto procesu však dochází k ničení k tep-
lu citlivých živin. Vědci proto hledali způsob, 
jak se při procesu pufování této ztrátě vyhnout 
a také jak rýži o bílkoviny či jiné živiny oboha-
tit. Svoji pozornost obrátili na postup využíva-
jící superkritický oxid uhličitý, který se používá 
při výrobě kávy bez kofeinu či v jiných potravi-
nářských aplikacích. Obohacená pufovaná rý-
že připravená pomocí této metody obsahuje ve 
100 gramové porci 8 % potravní vlákniny, 21,5 
% bílkovin a dále stopové prvky železo, zinek 
a vitaminy A a C v jejich doporučované denní 
dávce. Celkově obsahuje pufovaná rýže vyrobená 
novým postupem třikrát více bílkovin a osmkrát 
více potravní vlákniny než komerčně připrave-
ná rýže pufovaná extruzí. Inovovaná pufovaná 
rýže je též křehčí než komerční produkty, má 
lepší chuť a je křupavější. Vyváženost nutriční-
ho profilu a možnost použití k výrobě i odpadu, 
tj. mechanicky poškozených zrn, činí z těch-
to pufovaných výrobků pro trh nejen výživově,
ale i ekonomicky zajímavý produkt.

Ilankovan Paraman, Michael E. Wagner, Syed 
S. H. Rizvi: Micronutrient and Protein-Fortified 
Whole Grain Puffed Rice Made by Supercritical 
Fluid Extrusion. J. Agric. Food Chem., 2012, 60 
(44), pp 11188–11194. DOI: 10.1021/jf3034804

ODPADY ZE ZPRACOVÁNÍ 
CHŘESTU:

NOVÁ METODA EXTRAKCE 
FYTOCHEMIKÁLIÍ

Výzkumní pracovníci ze španělského Výzkum-
ného ústavu tukového průmyslu vyhodnocovali 
komerční možnosti postupů extrakce fytochemi-
kálií z odpadů ze zpracování chřestu pro využití 
ve funkčních potravinách. Chřest je pro svou nu-
triční hodnotu, zejména obsah vlákniny a antioxi-
dantů, ceněnou zeleninou. Jedna ze studií zveřej-
něných v roce 2009 jej dokonce navrhovala jako 
vhodný prostředek pro léčbu kocoviny. Současná 
španělská studie, jejíž výsledky byly zveřejněny 
v časopise Food and Bioproducts Processing, po-
pisuje mimo jiné způsob izolace a částečné puri-
fikace několika bioaktivních látek typu saponi-
nů, fenolových sloučenin a sterolů z odpadu ze 
zpracování chřestu. Řada z těchto sloučenin se 
nachází ve spodních částech chřestových výhon-
ků, které se během zpracování odříznou a vyhodí. 
Částěčně purifikované izoláty byly prozkoumá-
ny z hlediska chemické stability a toxicity a by-
la posouzena jejich komerční využitelnost jako 
funkčních přísad či aditiv do funkčních potravin. 
Součástí patentovaného extrakčního postupu je 
hydrotermální ošetření v uzavřené nádobě prů-
myslového autoklávu. Jedná se o podobnou meto-
du, jaká se celkem běžně používá v průmyslovém 
měřítku při konzervování potravin v konzervár-
nách. Výsledkem tohoto ošetření jsou dvě frakce: 
vodní funkční extrakt obsahující nejrozpustnější 
bioaktivní látky z chřestového odpadu a vlákni-
nový zbytek, který po usušení tvoří bioaktivní
vlákninu.

Dalším krokem je kolonová purifikace pomocí 
adsorbentu z polymerizované pryskyřice. Výsled-
kem jsou částečně purifikované vodní extrakty, 
obohacené ve specifických látkách, např. fenolo-
vých sloučeninách (antioxidanty) a saponinech, 
o kterých je známo, že mimo jiné snižují krev-
ní cholesterol. Jak částečně purifikované vodní 

extrakty obohacené o tu kterou sloučeninu, tak 
i bioaktivní vlákninu lze použít jako bioaktivní 
přísadu při vytváření formulací nových funkčních 
potravin.

Jako optimální postup pro extrakci chřesto-
vých fytochemikálií bylo navrženo ošetření chřes-
tových odpadů vodou jako extrakčním činidlem 
v poměru 1 : 2 pevná složka : kapalina (hmotnost/
objem) při 121 oC po dobu dvou hodin.

J. M. Fuentes-Alventosa, S. Jaramillo-Carmo-
na,; G. Rodriguez-Gutierrez, R. Guillen-Bejara-
no, A. Jimenez-Araujo, J. Fernandez-Bolanos, 
R. Rodriguez-Arcos: Preparation of bioactive ex-
tracts from asparagus by-product. Food and Bio-
products Processing; available online December 
2012, DOI: 10.1016/j.fbp.2012.12.004

VÝLISKY Z VINNÝCH 
HROZNŮ ZVÝŠÍ OBSAH 

VLÁKNINY V JOGURTECH 
A SALÁTOVÝCH 

DRESINCÍCH A JEJICH 
OXIDAČNÍ STABILITU

Vědci z Ústavu potravinářské vědy a technolo-
gie Oregonské státní univerzity zjistili, že výlisky 
z vinných hroznů (matolina obsahující semena 
a slupky) jsou bohatým zdrojem potravní vlákniny 
s antioxidační aktivitou. Koncept vlákniny s an-
tioxidační aktivitou byl poprvé zmíněn profeso-
rem Fulgenciem Saurou-Calixtem v roce 1998. 
Zjistil, že tato vláknina může vykazovat u 1 gra-
mu kapacitu pohlcování volných radikálů DPPH 
ekvivalentní 50 mg vitaminu E a obsah potrav-
ní vlákniny je vyšší než 50 % sušiny z přírodních 
konstituentů. Je známo, že vinné hrozny snižují 
krevní tlak a blahodárně působí na krevní lipidový 
profil. Studie zveřejněná v časopise Food Chemis-
try zkoumala, zda je možné fortifikovat jogurty 
a salátové dresinky vinnými výlisky jako zdrojem 
potravní vlákniny a polyfenolů. Vědci vyhodnoco-

vali tři různé formy výlisků: sušené výlisky obsa-
hující semena, tekutý extrakt z výlisků a lyofilizo-
vaný tekutý extrakt. Všechny typy byly přidány do
100 gramů jogurtu či dresinku v množství 1, 2 ne-
bo 3 gramy. Jogurt byl uchováván při teplotě 4 oC 
a vzorky odebrané po 1, 7 a 14 dnech skladování 
byly testovány na obsah potravní vlákniny a by-
la stanovena fyzikálně chemická charakteristika 
jourtu (hodnota pH, peroxidové číslo, celkový ob-
sah fenolových látek, aktivita pohlcování volných 
radikálů). Všechny formy výlisků byly přidány 
též do dvou typů salátových dresinků – hustého 
krémovitého a tekutého. Dresinky byly uchovává-
ny za stejných podmínek a testovány ve stejných 
ukazatelích jako jogurt. Senzorické hodnocení 
obohacených produktů provedl dvanáctičlenný 
expertní panel. Hodnoceny byly pouze produkty 
obohacené tuhými výlisky, protože vědci zjistili, 
že tato forma je nejbohatší na potravní vlákninu 
s antioxidační aktivitou. Na základě výsledků byl 
jako nejlepší vyhodnocen 1% fortifikovaný jogurt, 
0,5% fortifikovaný italský dresink a 1% fortifiko-
vaný dresink Thousand Island. Výlisky z hroznů 
odrůdy Pinot Noir zvyšovaly nejenom potravní 
vlákninu a celkový obsah fenolových sloučenin, 
ale i oddalovaly v průběhu skladování oxidaci li-
pidů. Nicméně produkty fortifikované tekutým 
extraktem či lyofilizovaným tekutým extraktem 
měly obdobné fyzikálně chemické vlastnosti jako 
kontrola. Autoři uvádějí, že v průběhu skladová-
ní celkový obsah fenolových sloučenin a aktivita 
pohlcování radikálů klesá, a dodávají, že je proto 
zapotřebí dále zkoumat mechanismy a metody je-
jich zachování.

Angela Tseng, Yanyun Zhao: Wine grape po-
mace as antioxidant dietary fibre for enhancing 
nutritional value and improving storability of yo-
gurt and salad dressing. Food chemistry, Volume 
138, Issue 1, 1 May 2013, Pages 356–365. DOI: 
10.1016/j.foodchem.2012.09.148

Mgr. Tatiana Oldřichová, 
Zemědělská a potravinářská knihovna, 

Ústav zemědělské ekonomiky a informací

Partneři:

Mediální partneři:
Bližší informace naleznete na 
www.konference.org

Očekávaný vývoj potravinářského průmyslu v ČR a na Slovensku
13. 3. 2013 Brno, Holiday Inn

Hlavní tématické okruhy odborné konference:
   Trendy a očekávaný vývoj potravinářského průmyslu

   Zkušenosti a názory představitelů potravinářského průmyslu

   Úspěšné strategie výrobců a dodavatelů v potravinářském  průmyslu

   Řízení kvality, výkonnosti a rizik v potravinářském průmyslu

   Řízení dodavatelsko-odběratelského řetězce

   Optimalizace výrobních nákladů v potravinářském  průmyslu

   Podpora inovací a vývoje nových výrobků

   Zvyšování produktivity v potravinářském průmyslu

   Nové technologie v potravinářském průmyslu

   Očekávaný vývoj cen potravinářských komodit

   Spolupráce výrobců, dodavatelů a podpůrných společností v potravinářském průmyslu

Hlavní t
  Tren

  Zku

  Úsp

  Říze
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  Opt

  Pod

  Zvyš

  Nov

  Oče

  Spo

   

   

Srdečně Vás zveme 
na odbornou konferenci:
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www.vcb.cz
www.facebook.com/vystavisteceskebudejovice

29.8. - 3.9.2013
„Budoucnost českého zemědělství a českého venkova“

Výstava je pořádána ve spolupráci s MZe, MMR, 
AK ČR a Potravinářskou komorou ČR

NÁRODNÍ DOŽÍNKY

Oslavte s námi jubilejní 40. ročník 

PREZENTACE POTRAVIN

představuje
nové české výrobky: Sušenou zeleninu
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